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Protokół z LXVI sesji Rady Gminy Suchy Las VIII kadencji 
25 stycznia 2024 r. (czwartek), godz. 16.30, Park Wodny OCTOPUS, Suchy Las, ul. Szkolna 18. 

 
Porządek sesji: 
1. Otwarcie sesji. 
2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 
3. Przyjęcie protokołów z sesji Rady Gminy Suchy Las nr LXII/23 z dnia 26 października 2023 r., 

nr LXIII/23 z dnia 16 listopada 2023 r. oraz nr LXIV/23 z dnia 30 listopada 2023 r. 
4. Podjęcie uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego  

Złotniki – rejon ulicy Wrzosowej. 
5. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwały budżetowej na rok 2024 r. 
6. Podjęcie uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Suchy Las  

na lata 2024-2042. 
7. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wysokości stawek podatku  

od nieruchomości na rok 2024. 
8. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie zwolnień z podatku od nieruchomości  

z tytułu realizacji nowych inwestycji. 
9. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie opłaty reklamowej. 
10. Podjęcie uchwały w sprawie określenia wymagań jakie powinien spełniać przedsiębiorca 

ubiegający się o uzyskanie zezwolenia na prowadzenie działalności w zakresie opróżniania 
zbiorników bezodpływowych lub osadników w instalacjach przydomowych oczyszczalni 
ścieków i transportu nieczystości ciekłych na terenie gminy Suchy Las. 

11. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia szczegółowych warunków 
przyznawania i odpłatności za usługi opiekuńcze i specjalistyczne usługi opiekuńcze  
z wyłączeniem specjalistycznych usług opiekuńczych dla osób z zaburzeniami psychicznymi  
oraz szczegółowych zasad częściowego lub całkowitego zwolnienia z opłat, jak również trybu 
ich pobierania. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie zarządzenia wyborów sołtysów, rad sołeckich, przewodniczących 
i członków rad osiedli jednostek pomocniczych Gminy Suchy Las. 

13. Przyjęcie sprawozdań z prac komisji stałych Rady Gminy Suchy Las za rok 2023. 
14. Informacje: 

• Wójta Gminy, 

• Przewodniczącego Rady Gminy, 

• Przedstawiciela gminy w Stowarzyszeniu Gmin i Powiatów Wielkopolski, 

• Przewodniczących Komisji Rady, 

• Radnego Powiatowego 
15. Interpelacje i zapytania Radnych. 
16. Wolne głosy i wnioski. 
17. Zamknięcie sesji. 

 
Ad. 1. Otwarcie sesji (00:00:47 *)  

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak otworzył LXVI sesję Rady Gminy 
Suchy Las VIII kadencji w dniu 25 stycznia 2024 r. witając Radnych oraz gości.  
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak poinformował, że na sali są trzy 
kamery, że sesja Rady Gminy Suchy Las jest transmitowana on–line na dwóch platformach: 
Rada24 i na kanale YouTube. Przekazał również informację, obrady będą również 
transmitowane na trzeciej platformie - na Facebooku. Nagranie w systemie audio – video  
będzie dostępne w serwisie esesja.tv pod linkiem: https://esesja.tv/transmisja/45268/lxvi- 
sesja-rady-gminy-suchy-las.htm Nagranie z transkrypcją będzie udostępnione po upływie  
14 dni od daty sesji. Dostęp do tego serwisu odbywa się poprzez stronę internetową 
www.suchylas.pl/media.  
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Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak poinformował, że z uwagi  
na publiczny charakter sesji nie należy posługiwać się danymi osobowymi, ponieważ można 
narazić się na złamanie przepisów dotyczących ochrony danych osobowych.  
 

Ad. 2. Stwierdzenie prawomocności obrad (00:03:05*). 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak stwierdził, że obrady sesji  
były prawomocne. W sesji udział wzięło 14 Radnych, 1 Radny nieobecny – Radny M. Bajer.  
Następnie Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak zadał pytanie,  
czy zebrani mają uwagi do porządku sesji.  
Zastępca Wójta Gminy Suchy Las I. Ciok powitała zebranych oraz w imieniu Pana Wójta 
zawnioskowała o zdjęcie z porządku sesji uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie zwolnień  
z podatku od nieruchomości z tytułu realizacji nowych inwestycji.  
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak wyjaśnił, że punkt ten nie będzie 
głosowany, ponieważ autorem tego punktu był wójt i jako autor ma prawo zdjąć ten punkt  
z porządku obrad. 
Nie było więcej propozycji zmian porządku obrad, wobec tego Przewodniczący Rady Gminy 
Suchy Las Radny R. Banaszak przedstawił nowy porządek obrad. 

 

Nowy porządek sesji: 
1. Otwarcie sesji. 
2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 
3. Przyjęcie protokołów z sesji Rady Gminy Suchy Las nr LXII/23 z dnia 26 października 2023 r., 

nr LXIII/23 z dnia 16 listopada 2023 r. oraz nr LXIV/23 z dnia 30 listopada 2023 r. 
4. Podjęcie uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego  

Złotniki – rejon ulicy Wrzosowej. 
5. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwały budżetowej na rok 2024 r. 
6. Podjęcie uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Suchy Las  

na lata 2024-2042. 
7. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wysokości stawek podatku  

od nieruchomości na rok 2024. 
8. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie opłaty reklamowej. 
9. Podjęcie uchwały w sprawie określenia wymagań jakie powinien spełniać przedsiębiorca 

ubiegający się o uzyskanie zezwolenia na prowadzenie działalności w zakresie opróżniania 
zbiorników bezodpływowych lub osadników w instalacjach przydomowych oczyszczalni 
ścieków i transportu nieczystości ciekłych na terenie gminy Suchy Las. 

10. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia szczegółowych warunków 
przyznawania i odpłatności za usługi opiekuńcze i specjalistyczne usługi opiekuńcze  
z wyłączeniem specjalistycznych usług opiekuńczych dla osób z zaburzeniami psychicznymi  
oraz szczegółowych zasad częściowego lub całkowitego zwolnienia z opłat, jak również trybu 
ich pobierania. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie zarządzenia wyborów sołtysów, rad sołeckich, przewodniczących 
i członków rad osiedli jednostek pomocniczych Gminy Suchy Las. 

12. Przyjęcie sprawozdań z prac komisji stałych Rady Gminy Suchy Las za rok 2023. 
13. Informacje: 

• Wójta Gminy, 

• Przewodniczącego Rady Gminy, 

• Przedstawiciela gminy w Stowarzyszeniu Gmin i Powiatów Wielkopolski, 

• Przewodniczących Komisji Rady, 

• Radnego Powiatowego 
14. Interpelacje i zapytania Radnych. 
15. Wolne głosy i wnioski. 
16. Zamknięcie sesji. 
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Ad. 3. Przyjęcie protokołów z sesji Rady Gminy Suchy Las nr LXII/23 z dnia 26 października 2023 r., 
nr LXIII/23 z dnia 16 listopada 2023 r. oraz nr LXIV/23 z dnia 30 listopada 2023 r. (00:04:51*)  
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak zadał pytanie, czy Radni  
mają uwagi do protokołu z sesji Rady Gminy Suchy Las nr LXII/23 z dnia 26 października 2023 r.  
Z uwagi na brak głosów Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak zarządził 
głosowanie w sprawie przyjęcia protokołu z sesji Rady Gminy Suchy Las nr LXII/23  
z dnia 26 października 2023 r.  
Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.  
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych.  
Za – 12: Ankiewicz A., Banaszak R., Dudkiewicz J, Jankowiak M., Łączkowski K., Pągowska J., 
Przybylski M., Prycińska W., Radzięda J., Rozwadowski R., Słowiński G., Sztolcman T.,  
Przeciw – 0.  
Wstrzymujących się – 2: Hącia Z., Koźlicka I. 
Protokół został przyjęty.  
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak zadał pytanie, czy Radni  
mają uwagi do protokołu z sesji Rady Gminy Suchy Las nr LXIII/23 z dnia 16 listopada 2023 r. 
Z uwagi na brak głosów Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak zarządził 
głosowanie w sprawie przyjęcia protokołu nr LXIII/23 z dnia 16 listopada 2023 r.  
Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.  
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych.  
Za – 14: Ankiewicz A., Banaszak R., Dudkiewicz J., Hącia Z., Jankowiak M., Koźlicka I.,  
K., Pągowska J., Przybylski M., Prycińska W., Radzięda J., Rozwadowski R., Słowiński G., 
Sztolcman T., Łączkowski K. 
Przeciw – 0.  
Wstrzymujących się – 0. 
Protokół został przyjęty.  
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak zadał pytanie, czy Radni  
mają uwagi do protokołu z sesji Rady Gminy Suchy Las nr LXIV/23 z dnia 30 listopada 2023 r. 
Z uwagi na brak głosów Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak zarządził 
głosowanie w sprawie przyjęcia protokołu nr LXIV/23 z dnia 30 listopada 2023 r.  
Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.  
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych.  
Za – 14: Ankiewicz A., Banaszak R., Dudkiewicz J., Hącia Z., Jankowiak M., Koźlicka I.,  
K., Pągowska J., Przybylski M., Prycińska W., Radzięda J., Rozwadowski R., Słowiński G., 
Sztolcman T., Łączkowski K. 
Przeciw – 0.  
Wstrzymujących się – 0. 
Protokół został przyjęty.  
 

Ad. 4. Podjęcie uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Złotniki 
rejon ulicy Wrzosowej (00:07:25*)  
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak poprosił o opinię w sprawie  
tego planu Przewodniczącą Komisji Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego  
Radną J. Pągowską.  
Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego Radna J. Pągowska 
powitała zgromadzonych oraz poinformowała, że Komisja jednomyślnie i pozytywnie 
zaopiniowała projekt uchwały.  
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak otworzył dyskusję i zadał pytanie 
czy ktoś chciałby zabrać w tym temacie głos. W związku z brakiem głosów Przewodniczący 
zarządził głosowanie nad przyjęciem miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
Złotniki - rejon ulicy Wrzosowej. 
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Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.  
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych.  
Za – 14: Ankiewicz A., Banaszak R., Dudkiewicz J., Hącia Z., Jankowiak M., Koźlicka I.,  
K., Pągowska J., Przybylski M., Prycińska W., Radzięda J., Rozwadowski R., Słowiński G., 
Sztolcman T., Łączkowski K. 
Przeciw – 0.  
Wstrzymujących się – 0. 
Uchwała została podjęta i nadano jej numer LXVI/772/24.  
 

Ad. 5. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwały budżetowej na rok 2024 r. 
(00:08:39*). 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak przekazał głos Przewodniczącej 
Komisji Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego Radnej J. Pągowskiej,  
w celu przedstawienie opinii Komisji na temat projektu uchwały.  
Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego Radna J. Pągowska 
poinformowała. Przewodnicząca wyraziła swoje zadowolenie z faktu, że Komisja Finansowa 
cieszy się z obecności członków Rady Gminy podczas posiedzeń. Zaznaczyła, że kontrowersje  
w projekcie uchwały budżetowej wzbudza zapis, który mówi o tym, że zwiększone mają zostać 
środki na budowę ścieżki w ulicy Poziomkowej, od ulicy Szkółkarskiej do ulicy Szkolnej,  
czyli odcinka umożliwiającego dojazd naszych mieszkańców, a przede wszystkim dzieci  
do jednostek szkolnych. Przewodnicząca Komisji przypomniała, że 18 grudnia, Radni uchwalili 
budżet Rady Gminy na rok 2024, w którym uchwalili 5 mln zł na budowę tej ścieżki rowerowej 
łącznie z poszerzeniem i przebudową ulicy Poziomkowej. Projekt uchwały zmieniającej zakłada 
wzrost kosztów do 8 mln złotych. Podkreśliła, że nikt z nas nie ma wątpliwości, że ścieżki 
rowerowe są potrzebne. Zaznaczyła, że wszyscy wiemy, że zależy nam na bezpieczeństwie 
dzieci dojeżdżających do szkół. Wskazała, że odcinek ścieżki będzie miał ok 1 km długości  
i zadała pytanie, czy może zasadnym byłoby wybudować ścieżkę po jednej stronie ulicy  
oraz co możemy zrobić, żeby nie wydawać dodatkowych pieniędzy na budowę tej ścieżki 
i je zaoszczędzić. Przewodnicząca Komisji wskazała, że te dodatkowe 3 mln złotych to ogromna 
kwota, która wiele znaczy w budżecie. Wyraziła opinię, że Pani Wicewójt jest w stanie przyjrzeć 
się temu projektowi i rozważyć czy warto ten projekt zmieniać, czy zostawić w obecnym 
kształcie zaznaczając, że jeżeli temat ten zostanie przełożony na sesję lutową, a okaże się,  
że nie jesteśmy w stanie nic zmienić w tym projekcie albo zmniejszyć jego kosztów, 
to trzeba będzie się nad tym tematem pochylić ponownie. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak otworzył dyskusję i poprosił  
o zabranie głosu Panią Wicewójt I. Ciok. 
Zastępca Wójta Gminy Suchy Las I. Ciok oznajmiła, że wspomniana kwota zaniepokoiła  
nie tylko radnych, ale również inwestorów, ale w procedurze ZIT-owskiej jesteśmy w tej chwili 
na etapie zatwierdzania czy oświadczania, że mamy do dyspozycji kwotę, którą powinniśmy 
mieć zabezpieczoną w budżecie do jej realizacji, stąd wniosek o zwiększenie. Inwestycja 
okazała się droższa, niż planowano, chociażby z tego powodu, że rzeczywiście wykonanie 
kontrpasów powoduje poszerzenie jezdni, a nie da się wykonać jej podbudowy, w sposób  
taki jak do ścieżki rowerowej czy do chodnika, bo wymagania w tym zakresie są zupełnie inne. 
Pani Wicewójt zaznaczyła, że po rozmowach i po sygnale z komisji uznano, że należy się  
nad tym pochylić, bo jest to kwota zbyt duża, mimo intencji jakie przemawiają za jej realizacją  
i warto to zrobić. Natomiast nie jest to możliwe do następnej sesji, ponieważ wymaga  
to obecności projektanta. Pani Wicewójt wskazała, że trwa procedura ZIT-owska, czyli analiza 
studium wykonalności i proponując przesunięcie środków oraz realizację inwestycji na rok 
przyszły, co pozwoli wykonać analizę tak, żeby było wiadomo o ile taniej można wykonać  
tę inwestycję, tzn. zmienić ją na tyle, aby kosztowała mniej.  
Radna W. Prycińska oznajmiła, że wszyscy radni uczestniczący w komisji uznali, że ta ścieżka 
jest potrzebna i że nie chcą z niej rezygnować. Radna W. Prycińska wyraziła zaskoczenie 
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wypowiedzią Pani Wicewójt, że inwestycję budowy ścieżki rowerowej można przesunąć  
na rok 2025. Zaznaczyła, że od 5 lat zabiega o to, żeby ścieżki rowerowe prowadziły do szkoły. 
W tymże właśnie celu były budowane ścieżki rowerowe na ul. Stefańskiego i Szkółkarskiej  
i jeżeli nie połączymy ulicy Poziomkowej, to SP1, SP2 nadal nie będą miały takiego połączenia. 
Radna W. Prycińska stwierdziła, że te duże koszty faktycznie pojawiły się nagle, że rozumie też 
radnych, którzy zakwestionowali dodatkowe 3 miliony. Wyraziła swe zaskoczenie projektem, 
zakładającym poszerzenie jezdni i budowę ścieżki po dwóch jej stronach oraz oznajmiła,  
że mimo tych działań nie jest zainteresowana odkładaniem tego projektu na rok przyszły. 
Wspomniała, że w urzędzie są działy pracujące nad dotacją ZIT-owską, że do podziału między 
inwestycje: Sucholeską Łąkę, ścieżkę rowerową na ul. Obornickiej, ścieżkę rowerową  
na ul Poziomkowej, stację przesiadkową w Złotkowie i ścieżkę rowerową Golęczewo-
Zielątkowo jest 7,8 mln złotych, a z informacji, które uzyskano na Komisji Budżetowej wynikało, 
że zmiany są niemożliwe. 
Zastępca Wójta Gminy Suchy Las I. Ciok wyjaśniła, że nie ma możliwości przesunięć dotacji 
między inwestycjami środowiskowymi (Sucholeska Łąka), a inwestycjami komunikacyjnymi 
jakimi są ścieżki rowerowe, natomiast nie było mowy o przesunięciach w obrębie inwestycji, 
które dedykowane są ścieżkom rowerowym. Pani Wicewójt zaznaczyła, że ma odmienne 
zdanie od przedmówczyni w temacie optymalizacji kosztów i wydawania pieniędzy z budżetu 
gminy. Oznajmiła, że jeżeli jest jakakolwiek możliwość, żeby zmniejszyć koszty,  
przy jednoczesnym zapewnieniu gwarancji pozostawienia puli pieniędzy, jakie są gminie 
przyznane to uważa, że należy to zrobić. Odłożenie o jeden rok jest jednym z możliwych 
rozwiązań, ale które z nich ostatecznie zostanie przyjęte, zależy od tego, który te dotacje 
przyznaje. Pani Wicewójt wyraziła przekonanie, że najłatwiejszym i najprostszym rozwiązaniem 
jest przesunięcie inwestycji w czasie. Długość ścieżki rowerowej nie zostanie zmieniona, 
natomiast zmieni się sposób wykonania tej ścieżki. Wyraziła również nadzieję, że uda się  
to zrobić w ramach znacznie mniejszego budżetu oraz że z punktu widzenia wydatkowania 
pieniędzy publicznych jest to dobry ruch. Przekazała również informacje, że wycinka drzew  
w ramach inwestycji zostanie ograniczona do niezbędnej ilości. 
Radna W. Prycińska zapytała czy zatem na podstawie posiadanych koncepcji jesteśmy w stanie 
stwierdzić, czy zmiana projektu i wykonanie ścieżki po prawej stronie ulicy przyniesie 
oczekiwane oszczędności. Dodała przy tym, że według niej optymalne będzie przeprowadzenie 
ścieżki po prawej stronie patrząc od ronda w kierunku ul. Szkółkarskiej, gdyż jest tam 
zdecydowanie mniej zabudowań. Dodatkowo wyraziła obawę, czy nowy, droższy projekt 
ścieżki rowerowej po jednej ze stron ulicy Poziomkowej, nie okaże się tylko nieznacznie tańszy 
od tego ze zmianą osi jezdni i kontrpasami. Stwierdziła, że w ciągu miesiąca jesteśmy przecież 
w stanie już określić, jaki będzie nowy koszt ścieżki i jeżeli Pani Wójt mówi, że nie ma ryzyka,  
że pieniądze z dotacji przepadną, a oszczędności będą, to też przychyla się do wniosku 
przesunięcia inwestycji o rok. Oznajmiła, że również jest zwolenniczką oszczędności,  
ale najpierw należy się zorientować, czy one naprawdę będą, bo jeśli ich nie będzie,  
to przesuwanie inwestycji w czasie jest niezasadne. 
Radny M. Przybylski zaznaczył, że publiczne pieniądze nie zostaną wydane w celu 
wybudowania ścieżki rowerowej, ale w celu zapewnienia bezpieczeństwa dzieci, głównie  
ze Złotkowa, Złotnik i Osiedla Grzybowego, bo to przeważnie one będą korzystały z tej ścieżki. 
Przypomniał, że na początku roku wydano 13 mln złotych na inwestycję w Złotkowie,  
która w swoim zakresie miała też ścieżkę rowerową. Zaznaczył również, że zdaje sobie sprawę  
z tego, że należy w związku z tą inwestycją, o której wspomniał, szukać oszczędności.  
Oznajmił również, że nie rozumie intencji wypowiedzi Pani Wicewójt, czy budowa ścieżki 
rowerowej ma być rozpoczęta do końca roku (w domyśle zrealizowania płatności w roku 2025), 
czy też Radni mają ją przenieść jakimś wnioskiem, nie budżetowym, ale pewnie do WPF-u,  
żeby rozpocząć tę inwestycję w 2025 roku. W związku z tym, poprosił o wyjaśnienie.  
Zastępca Wójta Gminy Suchy Las I. Ciok odpowiedziała Radnej W. Prycińskiej, że być może, 
możliwe będzie oszacowanie poziomu zmniejszenia kosztów budowy ścieżki rowerowej w ulicy 
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Poziomkowej, natomiast firma, która została wybrana na wykonanie studium wykonalności, 
jest na finiszu pracy i nie może czekać tak długo (miesiąc), żeby cała metropolia mogła 
przystąpić do konsumowania dofinansowania ZIT-owskiego. Ścieżka rowerowa była planowana 
na ten rok fizycznie, wykonawczo i budżetowo. Wyjaśniła, że jeśli Radni tak zdecydują,  
to koszty budowy ścieżki nie wzrosną, ale wtedy konieczne będzie przeniesienie tej inwestycji 
na przyszły rok, zarówno pod względem finansowym jak i wykonawczym. To z kolei pozwoli 
uzyskać więcej czasu (niż miesiąc) na oszacowanie kwoty, o jaką koszty ulegną zmniejszeniu. 
Wyjaśniła również, że w takim przypadku będą musiały zajść zmiany w WPF-ie,  
ponieważ w tym roku wykorzystamy tylko dotację związaną z projektem, a wykonanie zostanie 
sfinansowane z pozostałej części w roku kolejnym. 
Radna W. Prycińska stwierdziła, że Radny Przybylski miał rację, że tutaj chodzi o dzieci,  
że w SP1 i w SP2, gdzie dyrektorzy zwiększyli ilość stojaków na rowery, bo te dzieci jeżdżą.  
Radna W. Prycińska zadała pytanie, czy rezygnując dzisiaj z tego zadania, trzeba będzie  
je wpisywać po raz kolejny w przyszłym roku? Dopytywała, czy kontynuujemy procedurę,  
nie dokładamy 3 mln złotych do inwestycji, nie blokujemy całej metropolii i za miesiąc możemy 
się znów tym zająć i wówczas stwierdzić, czy wygeneruje to jakieś oszczędności, czy też nie. 
Zastępca Wójta Gminy Suchy Las I. Ciok wyjaśniła, że nawet jeśli za miesiąc będziemy 
wiedzieli, jak wygląda sytuacja z kosztami, to i tak już nie przyspieszymy tego na ten rok w ZIT,  
ponieważ zakończy się etap pierwszego dokumentu (studium wykonalności), który będzie  
już złożony i jeśli będzie zgoda na przesunięcie inwestycji na przyszły rok, to tego dokumentu 
nikt już nie będzie poprawiał, bo wtedy należałoby go zrobić po raz drugi i po raz drugi  
za niego zapłacić. W takiej sytuacji wszystkim jednostkom musiałyby zostałyby opóźnione 
wpłaty z tego ZIT-u. Dlatego nie możemy tego zrobić. Nawet jeśli uda się w ciągu miesiąca 
oszacować te koszty, to i tak w związku ze studium wykonalności nie będziemy mogli  
tego już przesunąć.  
Radna W. Prycińska zapytała jaką kwotę straci gmina (koszt projektu), jeśli Radni podejmą 
decyzje o zmianie projektu ścieżki rowerowej. 
Zastępca Wójta Gminy Suchy Las I. Ciok potwierdziła, że jeżeli projekt zostanie zmieniony,  
to będziemy musieli możliwe podpisanie aneksu do umowy z tym samym projektantem,  
to jemu będzie łatwiej niż takiemu, który nie zna projektu pierwotnego,  
gdyż będzie to aktualizacja pozwolenia na budowę, a nie całkowicie nowa procedura.  
Radny J. Dudkiewicz poparł inicjatywy budowania ścieżek rowerowych. Przypomniał 
szczególnie członkom Komisji Rewizyjnej, że zajmowano się kosztami na budowę ścieżek 
rowerowych na ulicy Stefańskiego, Szkółkarskiej i Muchomorowej i z tych analiz wynikało 
jednoznacznie, że szkopuł tkwi w szczegółach kosztorysowych (kalkulacyjnych).  
Nadmienił, że budowa ścieżki rowerowej jest korytowaniem w terenie zurbanizowanym. 
Zaznaczył, że koszty związane z taką czynnością w przypadku gruzu, są zupełnie inne  
niż w przypadku występowania humusu. Radny J. Dutkiewicz przypomniał, o zamieszaniu 
wokół funkcjonowania Referatu BI, o jego braku wydolności oraz o tym, że były kierownik 
referatu jednoznacznie i otwarcie na Komisji Rewizyjnej, mówiła wprost: „Tak, to były szacunki 
robione zupełnie spod grubego palca”. Oznajmił, że po spotkaniu z aktualnym kierownikiem 
referatu, widzi szansę na to, że wreszcie ktoś merytorycznie podejdzie do tych zagadnień. 
Radny J. Dudkiewicz oznajmił, że koszt jednostkowy (1m2) ścieżki rowerowej robi duże 
wrażenie na wielu projektantach drogowych, przygotowujących kalkulacje dla tego typu 
inwestycji. Uznał, że konieczne jest, żeby Radni zajęli się stroną zakresowo – merytoryczną 
tego projektu, przede wszystkim nad przygotowaniem kalkulacji inwestorskiej, bo jak wykazały 
działania Komisji Rewizyjnej zawiązane z poprzednimi inwestycjami, w tym tkwi główny 
problem. Wskazał również, że należy roztropnie gospodarować finansami. 
Radna W. Prycińska poprosiła Radnych, by zgodzili się na wyższy koszt budowy ścieżki, w celu 
szybszego rozpoczęcia jej budowy, uzasadniając swą prośbę tym, że sytuacja na rynku 
materiałów budowlanych i wykonawstwa jest dynamiczna, a koszty inwestycji ciągle rosną. 
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Radna I. Koźlicka oznajmiła, że jako Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej w pełni potwierdza 
słowa przedmówcy (Radnego J. Dudkiewicza). Wskazała, że z analiz Komisji Rewizyjnej wynika, 
że w wielu przypadkach były elementy, które można było zoptymalizować, że komisja zalecała, 
by w przyszłości przy realizacji projektów, zwracać uwagę na poszczególne elementy inwestycji 
(rozłożenie trawy z rolki, albo jej zasianie), gdyż może to przynieść oszczędności. Jako przykład, 
Radna I. Koźlicka podała budowę ok. 300 m ścieżki rowerowej przy Osiedlu Grzybowym. 
Wskazała, że koszt inwestycji wyniósł około 350-400 tysięcy, a ze wstępnej wyceny wynikało, 
że będzie wynosił około 720 tysięcy. Podkreśliła, że wszyscy mają na względzie dobro dzieci 
oraz bezpieczeństwo. Wyraziła również nadzieję, że będzie możliwe zmniejszenie kosztów 
budowy ścieżki rowerowej w ulicy Poziomkowej, a zaoszczędzone środki wydać na inne 
inwestycje.  
Radna W. Prycińska przypomniała, że całą kadencję zabiegała o sieć ścieżek rowerowych. 
Zaznaczyła również, że dzieci jeżdżące rowerami z Osiedla Grzybowego nie dojadą ścieżką 
rowerową do szkoły, ponieważ kończy się ona na ulicy Szkółkarskiej. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny T. Sztolcman stwierdził, że kluczowe 
zdanie wypowiedziała Pani Wicewójt. W tej chwili jesteśmy przy projekcie ścieżki,  
którą mają stanowić dwa pasy rowerowe wbudowane w obecną jezdnię, które trzeba 
podbudować dokładnie tak samo, jak się podbudowuje normalną jezdnię, bo tam może 
przyjechać zarówno samochód osobowy, jak i ciężarowy i dostawczy, a to ma wpływ na koszty. 
Zaznaczył, że gdyby chodziło o podbudowę tylko ścieżki rowerowej, to koszty byłyby mniejsze. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny T. Sztolcman oznajmił przy tym,  
że nie może być tak, że z miesiąca na miesiąc koszty zwiększają się o 60%, a de facto 
trzykrotnie, bo pierwotnie mówiono o kosztach na poziomie około 3 mln. Wiceprzewodniczący 
Rady Gminy Suchy Las Radny T. Sztolcman oznajmił, że składa wniosek formalny,  
o niezwiększanie środków na realizację inwestycji. Zaproponował zapisy w rozdziale 616 
paragraf 60.50 pozostawić zadania ZIT WPF w 2024 0001 bez zmian, czyli bez zwiększania  
i bez zmniejszania, co da plan na poziomie 5 mln złotych i wykreślić to zadanie paragrafu 60.57 
i z paragrafu 60.59. Efektem jest pozostawienie 5 milionów na to zadanie, czyli niezmienione 
finansowanie w porównaniu z tym, co było uchwalone w grudniu.  
Skarbnik Gminy M. Wojtaszewska wyjaśniła, że w takim wypadku konieczne jest zdjęcie 
dochodów w kwocie 1.460.148,60 zł z dotacji unijnych, ponieważ tych środków  
nie dostaniemy, gdyż nie będziemy realizować tej inwestycji w takim zakresie i w tym roku.  
Ta kwota i tak nie wpłynie w tym roku, tylko musimy ją przesunąć na rok przyszły.  
Jeśli zatem nie składamy teraz do ZIT-u tej ścieżki w takim zakresie, to pieniądze,  
które były w tym roku na ten cel w ZIT-ach zapisane nie wpłyną. Jeżeli będziemy składać nowy 
zakres projektu, aktualizację, to wówczas będziemy składać w kolejnym naborze, w czwartym 
kwartale 2024 na przyszły rok. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny T. Sztolcman oznajmił, że środki z ZIT-u, 
jakie są przewidziane dla naszej gminy, to jest 7,8 mln złotych, że nikt nam tych środków  
nie zabierze, tylko one będą wydatkowane albo w tym roku, albo w przyszłym roku,  
w czasie składania projektów do poszczególnych transzy ZIT-owskich. Zaznaczył, że te środki 
nie zginą, tylko zostaną przesunięte w czasie. Podkreślił, że oddzielenie ścieżki od jezdni 
krawężnikiem i wybudowanie jej na dzisiejszym trawniku, jest zdecydowanie bardziej rozsądne 
niż wybudowanie jej jako pasów ruchu ulicy. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak zarządził głosowanie w sprawie 
wniosku formalnego złożonego przez Wiceprzewodniczącego Rady Gminy Suchy Las Radnego 
T. Sztolcmana – Pozostawienie pozycji ZIT WPF 2024 0001 – projekt ścieżki rowerowej wzdłuż 
ulicy Poziomkowej, od ulicy Stefańskiego do ulicy Szkolnej, bez zmian – na poziomie 5 mln zł. 
Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.  
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych.  
Za – 8: Koźlicka I., Pągowska J., Radzięda J., Banaszak R., Hącia Z., Przybylski M., Dudkiewicz J., 
Sztolcman T. 
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Przeciw – 6: Ankiewicz A., Prycińska W., Jankowiak M., Przybylski M, Rozwadowski R.,  
Słowiński G. 
Wstrzymujących się – 0.  
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak stwierdził, że wniosek został 
przyjęty. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak zarządził głosowanie w sprawie 
autopoprawki do zmian budżetowych złożonej przez Skarbnika Gminy M. Wojtaszewską - 
zdjęcie z pozycji dotyczącej środków unijnych kwoty 1 460 148,60 zł. 
Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.  
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych.  
Za – 12: Ankiewicz A., Banaszak R., Dudkiewicz J., Hącia Z., Jankowiak M., Koźlicka I.,  
Pągowska J., Prycińska W., Radzięda J., Rozwadowski R., Sztolcman T., Łączkowski K. 
Przeciw – 0. 
Wstrzymujących się – 2: Przybylski M., Słowiński G.  
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak stwierdził, że autopoprawka 
została przyjęta. 
 
Radna A. Ankiewicz zgłosiła uwagę, że jeśli projekt ścieżki rowerowej w ulicy Poziomkowej 
będzie zmieniany, to zgłasza wniosek (nawet wniosek formalny), aby załączyć do tego projekt 
ścieżki, którą mamy w dzisiejszym budżecie, ścieżki wzdłuż ulicy Szkolnej, od ulicy Poziomkowej 
do ulicy Młodzieżowej, z niewielkim fragmentem ulicy Młodzieżowej. Zaznaczyła, że rok  
w zupełności wystarczy, żeby doprojektować ten niewielki odcinek wzdłuż ulicy Szkolnej 
między ulicą Poziomkową, a ulicą Młodzieżową.  
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak i Radna A. Ankiewicz uzgodnili,  
że wniosek zgłoszony przez Radną A. Ankiewicz, nie ma charakteru wniosku formalnego  
i nie będzie głosowany. 
Zastępca Wójta Gminy Suchy Las I. Ciok chcąc upewnić się co miała na myśli  
Radna A. Ankiewicz stwierdziła, że jeśli chodzi o zwiększenie zakresu projektowego  
projektantce, z którą będzie ewentualnie podpisany aneks do umowy o wykonanie analizy 
nowego sposobu wykonania ścieżki, to może być trudne dlatego, że w tym wypadku będzie 
nam zależało na tym, żeby jak najszybciej jednak pozyskać informacje o kosztach i o zasadności 
tej zmiany i być gotowym na rok przyszły. Wicewójt I. Ciok oznajmiła, że w kontekście 
ogłoszonego przetargu na projekt drogi sucholeskiej, byłaby bardziej skłonna dołączyć projekt 
ścieżki rowerowej do tego projektu, niż do projektu ścieżki rowerowej w ulicy Poziomkowej. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak upewniwszy się, że nikt nie chce 
zabrać głosu w bieżącym temacie, zamknął dyskusję i zarządził głosowanie w sprawie przyjęcia 
projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwały budżetowej na rok 2024. 
Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.  
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych.  
Za – 9: Ankiewicz A., Banaszak R., Dudkiewicz J., Hącia Z., Koźlicka I.,  
K., Pągowska J., Radzięda J., Sztolcman T., Łączkowski K. 
Przeciw – 0.  

 Wstrzymujących się – 5: Jankowiak M., Przybylski M., Prycińska W., Rozwadowski R., Słowiński  
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak stwierdził, że uchwała  
nr LXVI/773/24 zmieniająca uchwałę w sprawie uchwały budżetowej na rok 2024 została 
przyjęta. 
 

Ad. 6. Podjęcie uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Suchy Las  
na lata 2024-2042 (00:52:15*). 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak poprosił o opinię Przewodniczącą 
Komisji Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego, Radną Joannę Pągowską. 
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Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego Radna J. Pągowska 
oznajmiła, że komisja również jej nie opiniowała, ze względu na zapisy związane ze ścieżką. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak otworzył dyskusję i skierował 
pytanie do Skarbnika Gminy, M. Wojtaszewskiej, czy dotychczasowe zmiany, autopoprawka 
ma wpływ na wykaz przedsięwzięć do WPF-u. 
Skarbnik Gminy M. Wojtaszewska oznajmiła, że ta zmiana nie ma wpływu, gdyż zadanie  
to było planowane jako jednoroczne, natomiast w zadaniach dotyczących Sucholeskiej Łąki  
i ścieżki rowerowej wzdłuż ulicy Obornickiej, zaszły zmiany w zakresie kwot  
i umieszczenia ich w odpowiednich pozycjach w WPF, czyli tej części dofinansowania unijnego  
i wydatkowania ze środków własnych. Przekazała również informację, że ścieżka rowerowa  
w ulicy Poziomkowej nie występowała w WPF-ie. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak zamknął dyskusję i zarządził 
głosowanie w sprawie podjęcia uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Suchy Las na lata 2024-2042 
Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.  
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych.  
Za – 12: Ankiewicz A., Banaszak R., Dudkiewicz J., Hącia Z., Jankowiak M., Koźlicka I.,  
K., Pągowska J., Prycińska W., Radzięda J., Rozwadowski R., Sztolcman T., Łączkowski K. 
Przeciw – 0.  
Wstrzymujących się – 2: Przybylski M., Słowiński G. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak stwierdził, że uchwała  
nr LXVI/774/24 w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Suchy Las  
na lata 2024-2042 została przyjęta. 
 

Ad. 7. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wysokości stawek podatku  
od nieruchomości na rok 2024 (00:55:55*). 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak poprosił o zabranie głosu Skarbnika 
Gminy, M. Wojtaszewską. 
Skarbnik Gminy M. Wojtaszewska zgłosiła do tej uchwały autopoprawkę, będącą wynikiem 
uwagi otrzymanej z Urzędu Ochrony Konkurencji i Konsumentów, dotyczącej zapisów §2 pkt 2.  
Skarbnik Gminy M. Wojtaszewska odczytała dotychczasowe brzmienie tego zapisu: 
”Ogólna kwota pomocy de minimis przyznana podmiotowi gospodarczemu w bieżącym roku 
kalendarzowym oraz w ciągu dwóch poprzedzających go lat kalendarzowych, nie może 
przekroczyć równowartości 300 tys. € brutto”. Następnie odczytała zapis zmieniony  
z uwzględnieniem proponowanych przez UOKiK zmian: „Ogólna kwota pomocy de minimis 
przyznana podmiotowi gospodarczemu w ciągu 3 minionych lat nie może przekroczyć 
równowartości 300 tys. € brutto”. Skarbnik Gminy M. Wojtaszewska odczytała również 
dotychczasowe brzmienie tego zapisu zawartego w podpunkcie pierwszym: „…wszystkich 
zaświadczeń lub oświadczeń o pomocy de minimis, również o pomocy de minimis w rolnictwie 
lub rybołówstwie, jakie otrzymał w roku, w którym ubiega się o pomoc, oraz w ciągu dwóch 
poprzedzających go lat albo oświadczenie o nieotrzymaniu takiej pomocy w tym okresie”  
oraz wersję zmienioną na wniosek: „…wszystkich zaświadczeń lub oświadczenie o pomocy  
de minimis, również o pomocy de minimis w rolnictwie lub rybołówstwie, jakie otrzymał  
w ciągu 3 minionych lat, albo oświadczenie o nieotrzymaniu takiej pomocy w tym okresie”. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak poprosił o opinię Przewodniczącą 
Komisji Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego, Radną Joannę Pągowską. 
Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego Radna J. Pągowska 
oznajmiła, że komisja jednomyślnie, pozytywnie zaopiniowała projekt tej uchwały. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak otworzył dyskusję. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny T. Sztolcman oznajmił, że w przedłożeniu 
w podpunkcie F i G odpowiednio widnieją stawki 15 zł, 14 zł oraz zaznaczył, że maksymalne 
stawki na bieżący rok wynoszą 33,10 zł. Następnie zadał pytanie: „co w przypadku,  
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gdy podmiot przekroczy pomoc de minimis, czyli 300 000 € w ciągu 3 poprzedzających lat,  
według jakiej stawki temu podmiotowi naliczymy podatek od działalności w sytuacji,  
gdy w uchwale mamy stawki 15 zł. i 14 zł., a podmiot ten nie może dostać kolejnej pomocy  
de minimis?”. 
Mecenas H. Kuligowski oznajmił, że odpowiedź na to pytanie wymaga zastanowienia. Wyraził 
również ubolewanie, że wcześniej nie otrzymał tego pytania od komisji  
Skarbnik Gminy M. Wojtaszewska przytoczyła swoja opinię, którą wygłosiła na posiedzeniu 
komisji: „…jeżeli przekroczy ten próg pomocy de minimis, to tej pomocy nie otrzyma, czyli płaci 
stawkę maksymalną, czyli 33,10 zł.”. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny T. Sztolcman zapytał, czy podmiot płaci 
stawkę maksymalna nawet w sytuacji, gdy w uchwale taka stawki nie została zapisana. 
Skarbnik Gminy M. Wojtaszewska wyjaśniła, że różnica pomiędzy stawką podstawową,  
a tą, którą Rada Gminy proponuje i zamierza uchwalić, to jest właśnie pomoc de minimis.  
Jeżeli ten próg określony w przepisach zostanie przekroczony, to podatnik płaci stawkę 
maksymalną, gdyż różnica między stawką maksymalną, a tą proponowaną, jest właśnie 
pomocą gminy, pomocą de minimis, która nie może przekroczyć kwoty 300 000 €. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny T. Sztolcman upewnił się, że w takim 
przypadku stawka jest ustawowa. 
Skarbnik Gminy M. Wojtaszewska potwierdziła, w takim przypadku stosowana jest stawka 
ustawowa. Oznajmiła ponadto, że w sprawozdaniach, które gmina składa do ministerstwa, 
wszystkie stawki podatkowe, są niższe niż te, które są proponowane, zapisane w ustawach, 
wykazane są jako skutki udzielonych ulg. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny T. Sztolcman potwierdził, że informację  
o skutkach udzielonych ulg zawarta jest w sprawozdaniu z wykonania budżetu. Następnie zadał 
pytanie, czy pomocą de minimis są również stawki niższe niż maksymalne, które Rada Gminy 
uchwaliła przed jeszcze projektem budżetu oraz w czym ktoś, kto prowadzi działalność  
w zakresie sportu i w budynku zabytkowym, jest lepszy bądź gorszy od tych zwykłych 
podatników. 
Skarbnik Gminy M. Wojtaszewska oznajmiła, że stawki podatkowe stanowiące pomoc  
de minimis są zapisane w uchwale oraz w uchwale propozycji chwały.  
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny T. Sztolcman upewnił się  
co do faktu, że jeśli przy poprzednich stawkach nie było zapisu, że to jest pomoc de minimis,  
to nie była to pomoc de minimis. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak zamknął dyskusje i zarządził 
głosowanie w sprawie wprowadzenia autopoprawki do uchwały zmieniającej uchwałę  
w sprawie wysokości stawek podatku od nieruchomości na rok 2024 zgłoszonej  
przez Skarbnika Gminy M. Wojtaszewską. 
Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.  
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych.  
Za – 14: Ankiewicz A., Banaszak R., Dudkiewicz J., Hącia Z., Jankowiak M., Koźlicka I.,  
K., Pągowska J., Przybylski M., Prycińska W., Radzięda J., Rozwadowski R., Słowiński G., 
Sztolcman T., Łączkowski K. 
Przeciw – 0.  
Wstrzymujących się – 0. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak stwierdził, że poprawka została 
przyjęta jednogłośnie. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak zarządził głosowanie w sprawie 
uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wysokości stawek podatku od nieruchomości  
na rok 2024. 
Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.  
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych.  



11 
 

Za – 14: Ankiewicz A., Banaszak R., Dudkiewicz J., Hącia Z., Jankowiak M., Koźlicka I.,  
K., Pągowska J., Przybylski M., Prycińska W., Radzięda J., Rozwadowski R., Słowiński G., 
Sztolcman T., Łączkowski K. 
Przeciw – 0.  
Wstrzymujących się – 0. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak stwierdził, że uchwała  
nr LXVI/775/24 w sprawie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wysokości stawek podatku 
od nieruchomości na rok 2024 została przyjęta jednogłośnie. 
 

Ad. 8. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie opłaty reklamowej (01:04:30*). 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak poprosił o opinię Przewodniczącą 
Komisji Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego, Radną Joannę Pągowską. 
Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego Radna J. Pągowska 
oznajmiła, że komisja zaopiniowała projekt uchwały jednomyślnie, pozytywnie. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak upewniwszy się, że nikt  
nie ma zamiaru zabrać głosu w tej sprawie, zarządził głosowanie w sprawie podjęcia uchwały 
zmieniającej uchwałę w sprawie opłaty reklamowej. 
Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.  
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych.  
Za – 14: Ankiewicz A., Banaszak R., Dudkiewicz J., Hącia Z., Jankowiak M., Koźlicka I.,  
K., Pągowska J., Przybylski M., Prycińska W., Radzięda J., Rozwadowski R., Słowiński G., 
Sztolcman T., Łączkowski K. 
Przeciw – 0.  
Wstrzymujących się – 0. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak stwierdził, że uchwała  
nr LXVI/776/24 w sprawie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie opłaty reklamowej  
została przyjęta jednogłośnie. 
 

Ad. 9. Podjęcie uchwały w sprawie określenia wymagań jakie powinien spełniać przedsiębiorca 
ubiegający się o uzyskanie zezwolenia na prowadzenie działalności w zakresie opróżniania 
zbiorników bezodpływowych lub osadników w instalacjach przydomowych oczyszczalni 
ścieków i transportu nieczystości ciekłych na terenie gminy Suchy Las (01:06:02*). 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak poprosił o opinię 
Przewodniczącego Komisji Porządku Publicznego, Ochrony Środowiska i Spraw Komunalnych, 
Radnego Jarosława Dudkiewicza. 
Przewodniczący Komisji Porządku Publicznego, Ochrony Środowiska i Spraw Komunalnych 
Radny J. Dudkiewicz oznajmił, że komisja zaopiniowała projekt uchwały jednomyślnie, 
pozytywnie. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak otworzył dyskusję, a następnie  
ją zamknął, uprzednio upewniwszy się, że nikt nie chce zabrać głosu i zarządził głosowanie. 
Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.  
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych.  
Za – 14: Ankiewicz A., Banaszak R., Dudkiewicz J., Hącia Z., Jankowiak M., Koźlicka I.,  
K., Pągowska J., Przybylski M., Prycińska W., Radzięda J., Rozwadowski R., Słowiński G., 
Sztolcman T., Łączkowski K. 
Przeciw – 0.  
Wstrzymujących się – 0. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak stwierdził, że uchwała  
nr LXVI/777/24 w sprawie uchwały w sprawie określenia wymagań jakie powinien spełniać 
przedsiębiorca ubiegający się o uzyskanie zezwolenia na prowadzenie działalności w zakresie 
opróżniania zbiorników bezodpływowych lub osadników w instalacjach przydomowych 
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oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości ciekłych na terenie gminy Suchy Las, 
została przyjęta jednogłośnie. 
 
 

Ad. 10. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia szczegółowych warunków 
przyznawania i odpłatności za usługi opiekuńcze i specjalistyczne usługi opiekuńcze  
z wyłączeniem specjalistycznych usług opiekuńczych dla osób z zaburzeniami psychicznymi  
oraz szczegółowych zasad częściowego lub całkowitego zwolnienia z opłat, jak również trybu 
ich pobierania (01:08:02*). 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak poprosił o opinię Przewodniczącą 
Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Spraw Społecznych, Radną Joannę Radziędę. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Spraw Społecznych Radna J. Radzięda 
oznajmiła, że komisja jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały stwierdzając,  
że zmiana stawki wynika wyłącznie z kwot w przetargu. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak otworzył dyskusję, a następnie  
ją zamknął, uprzednio upewniwszy się, że nikt nie chce zabrać głosu i zarządził głosowanie 
Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.  
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych.  
Za – 14: Ankiewicz A., Banaszak R., Dudkiewicz J., Hącia Z., Jankowiak M., Koźlicka I.,  
K., Pągowska J., Przybylski M., Prycińska W., Radzięda J., Rozwadowski R., Słowiński G., 
Sztolcman T., Łączkowski K. 
Przeciw – 0.  
Wstrzymujących się – 0. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak stwierdził, że uchwała  
nr LXVI/778/24 w sprawie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia szczegółowych 
warunków przyznawania i odpłatności za usługi opiekuńcze i specjalistyczne usługi opiekuńcze  
z wyłączeniem specjalistycznych usług opiekuńczych dla osób z zaburzeniami psychicznymi  
oraz szczegółowych zasad częściowego lub całkowitego zwolnienia z opłat, jak również trybu 
ich pobierania, została przyjęta jednogłośnie. 

Ad. 11. Podjęcie uchwały w sprawie zarządzenia wyborów sołtysów, rad sołeckich, 
przewodniczących i członków rad osiedli jednostek pomocniczych Gminy Suchy Las 
(01:09:22*). 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak otworzył dyskusję. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny T. Sztolcman poprosił Sekretarza Gminy 
M. Kołodziejczaka, o wskazanie zwyczajów związanych z terminami wyborów sołeckich, zadając 
jednocześnie pytanie, czy odbędą się one przed zakończeniem kadencji, czy po zakończeniu 
kadencji, przed świętami, czy po świętach, przed wyborami, czy po wyborach i po których. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak Przypomniał, że wybory w gminie 
Suchy Las, będą miały miejsce w dziewięciu sołectwach i osiedlach. 
Sekretarz Gminy M. Kołodziejczak przywitał zebranych oraz poinformował, że przedstawiony 
został harmonogram, kiedy upływają kadencje w poszczególnych jednostkach pomocniczych. 
Oznajmił, że rozmawiał z wójtem, że temat przeprowadzenia wyborów przed ewentualnym 
zakończeniem kadencji został przeanalizowany w porozumieniu z radcą prawnym. Zgodził się  
z tezą, że nastąpił zbieg wielu kwestii i wielu różnych terminów, czyli terminów wyborów  
do organów jednostek pomocniczych, terminów wyborów samorządowych, kwestia pierwszej, 
drugiej tury. Oznajmił, że pojawił się temat terminów świąt wielkanocnych, oraz tzw. długiego 
weekendu, a do tego jest kwestia pierwszej sesji inauguracyjnej, która zgodnie z art. 20 ustawy 
o samorządzie gminnym, musi być zwołana przez komisarza wyborczego w ciągu 7 dni  
od zakończenia kadencji. Następnie Sekretarz Gminy M. Kołodziejczak poinformował,  
że wybory są organizowane przez organ wykonawczy, pod nadzorem komisarza wyborczego, 
osobę przydzieloną do gminy, która nadzoruje pracę komisji wyborczej. Oznajmił, że znany  
jest już termin wyborów samorządowych pierwszej tury (7 kwietnia). Stwierdził, że najbardziej 
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intensywny okres, to będą dwa tygodnie przed wyborami, w tym jeden to będzie tydzień 
świąteczny. Zaznaczył przy tym, że to ma też znaczenie, ponieważ organizatorzy biorą  
pod uwagę frekwencję i są zainteresowani tym, żeby była ona jak najwyższa. Przedstawił 
propozycję terminu wyborów na dzień 15 maja jako ostateczny. Sekretarz Gminy  
M. Kołodziejczak oznajmił, że organizatorzy chcą przeprowadzić wybory w dwóch jednostkach, 
(Golęczewo i Złotniki Osiedle) przed oficjalnym terminem wyborów samorządowych, ponieważ 
kadencje w tych jednostkach upływają w dniach 13 marca i 20 marca. Przypomniał, że termin 
wyborów, w porozumieniu z dotychczasowym sołtysem lub zarządem osiedla wyznacza  
Wójt Gminy. Przedstawił propozycję przeprowadzenia wyborów w pozostałych jednostkach  
po wyborach samorządowych. Zauważył, że wybory samorządowe to jest wytężona praca  
obwodowych komisji, że część osób, które zechcą zostać członkami obwodowych komisji 
wyborczych, będzie musiała uczestniczyć w szkoleniach, wykonywać obowiązki obwodowych 
komisji, a to nie jest tylko dzień głosowania. W podsumowaniu, przypomniał raz jeszcze, 
że jako termin ostateczny proponowana jest data 15 maja dla większości jednostek oraz dwa 
niezależne terminy dla Golęczewa i Złotnik Osiedla, w których kadencje upływają wcześniej. 
Zaznaczył, że organizatorzy nie są skłonni ich wydłużać, żeby uniknąć ewentualnych zarzutów, 
a możliwości skrócenia kadencji, nie przewiduje statut gminy. 
Radny M. Przybylski zauważył, że nie ma przeszkód formalnych, żeby wybory w jednostkach 
pomocniczych odbyły się po upływie kadencji. W takiej sytuacji zarządy osiedli,  
rady sołeckiej i sołtys, sprawują swoje funkcje do najbliższych wyborów.  
Oznajmił, że warto byłoby przemyśleć taką opcję, żeby wybory we wszystkich jednostkach 
zorganizować w zbliżonych terminach. Wyraził również swe powątpiewanie  
w zainteresowanie wyborami i frekwencję, z powodu natłoku różnych wydarzeń  
(świątecznych i wyborczych). 
Sekretarz Gminy M. Kołodziejczak oznajmił, że uwagi przedmówcy zostaną wzięte pod uwagę. 
Przypomniał, że terminy będą ustalane indywidualnie oraz podkreślił, że organizatorzy  
nie są skłonni wydłużać kadencji, ze względu na możliwość pojawienia się w tym temacie 
niepotrzebnych dyskusji. Wskazał również, że statuty nie są doskonałe i wymagają 
doprecyzowania pewnych kwestii w nich zawartych, sugerując potrzebę takich zmian  
w przyszłości. 
Radny Z. Hącia wyraził opinie, że wybory sołtysów i do rad sołeckich i rad osiedlowych 
powinny się odbyć po wyborach samorządowych. Oznajmił, że jak sięga pamięcią, zawsze  
te wybory były dopiero po wyborach samorządowych, a odstępstwa od tego zwyczaju 
następowały tylko w wyjątkowych okolicznościach. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak zauważył, że pewnego rodzaju 
zamieszanie powstało z powodu terminu wyborów samorządowych. Potwierdził również fakt, 
że można przedłużyć kadencję, ale nie można jej skrócić. Czyli do 15 maja w tych dziewięciu 
jednostkach wybory się odbędą. Zadał również pytanie, czy godzinę przed zebraniem 
mieszkańców, zebraniem wyborczym, może odbyć się zebranie osiedlowe celem uchwalenia 
nazwy ulic na osiedlu. 
Sekretarz Gminy M. Kołodziejczak zacytował zapis ze statutu: „Kadencja zarządu trwa 5 lat  
i kończy się z chwilą wyboru nowych organów”. Oznajmił, że ten temat będzie jeszcze 
konsultowany z radcą prawnym. Odpowiadając na pytanie Przewodniczącego Rady Gminy 
Suchy Las Radnego R. Banaszaka, stwierdził, że w przypadku bardzo szczegółowego 
przedstawienia czasu w protokole, zebranie osiedlowe w celu nadania nazw ulicom  
może się odbyć i raczej nie będzie podstaw do podważenia legalności takiego zebrania. 
Wspomniał również o tym, że jeżeli będą takie głosy, żeby przedłużyć kadencje w Golęczewie  
i Złotnikach Osiedlu, w celu zorganizowania wyborów w jednym terminie (po wyborach 
samorządowych), to przedstawi stanowisko zainteresowanych wójtowi i przy braku sprzeciwu 
tych jednostek, będzie możliwość przeprowadzenia wyborów w jednym terminie. 
Radny J. Dudkiewicz zwracając się do Sekretarza Gminy M. Kołodziejczaka zauważył,  
że czekają nas jeszcze wybory do Parlamentu Europejskiego. 
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Sekretarz Gminy M. Kołodziejczak oznajmił, że termin tych wyborów jest już znany  
(9 czerwca.) oraz nadmienił, że z tego powodu czeka nas wiele pracy, a z Biurem Rady Gminy 
uzgodniono już w jaki sposób „pogodzić” terminy wyborów. Przekazał, że organizatorzy  
nie zamierzają proponować terminu wyborów do rad sołeckich i osiedli po wyborach  
do Parlamentu Europejskiego, ponieważ będzie to już okres przedwakacyjny i może to wpłynąć 
na frekwencję.  
Radny Z. Hącia nawiązując do zwyczajowego głosowania na sołtysów po wyborach 
samorządowych, że wybrani przed wyborami samorządowymi nowi sołtysi będą mieli 
problemy z włączeniem się w pracę związaną ze organizacja wyborów samorządowych  
w swoich jednostkach, natomiast sprawujący aktualnie te funkcje jest w stanie sobie  
z tym poradzić. Wyraził opinię, że z tego powodu, wybory w jednostkach gminy lepiej 
zorganizować po wyborach samorządowych. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak zamknął dyskusję i zarządził 
głosowanie w sprawie uchwały w sprawie zarządzenia wyborów sołtysów, rad sołeckich, 
przewodniczących i członków rad osiedli jednostek pomocniczych Gminy Suchy Las. 
Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.  
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych.  
Za – 14: Ankiewicz A., Banaszak R., Dudkiewicz J., Hącia Z., Jankowiak M., Koźlicka I.,  
K., Pągowska J., Przybylski M., Prycińska W., Radzięda J., Rozwadowski R., Słowiński G., 
Sztolcman T., Łączkowski K. 
Przeciw – 0.  
Wstrzymujących się – 0. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak stwierdził, że uchwała  
nr LXVI/779/24, została przyjęta. 
 

Ad. 12. Przyjęcie sprawozdań z prac komisji stałych Rady Gminy Suchy Las za rok 2023 (01:23:59*). 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak poprosił o sprawozdanie  
z działalności Komisji Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego Rady Gminy Suchy Las  
za rok 2023 Przewodniczącą Komisji Radną Joannę Pągowską. 
Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego Radna J. Pągowska 
oznajmiła, że Komisja Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego w 2023 roku odbyła  
26 posiedzeń. Wszystkie posiedzenia były na podstawie planu pracy, który został przyjęty 
uchwałą Rady Gminy z dnia 19 grudnia 2022 roku. Poinformowała, że komisja zajmowała się 
miejscowymi planami zagospodarowania przestrzennego, opiniowaniem projektów uchwał  
na sesje Rady Gminy, projektem budowy wiaduktu w ciągu ulicy Sucholeskiej  
wraz z północnym wyjściem dla obwodnicy Suchego Lasu (zadaniem powierzone spółce 
komunalnej LARG). Komisja zaprosiła prezesa spółki LARG, żeby przedstawił, na jakim etapie 
zaawansowania są prace. W sprawie finansowania budowy komisariatu policji w Suchym Lesie, 
zaproszono Komendanta Miejskiego Policji i Zastępca Komendanta Wojewódzkiego Policji. 
Komisja miała również posiedzenia na terenie jednostek, które bezpośrednio sąsiadują  
z miejscowym planem zagospodarowania przestrzennego i inwestycją, która w tym planie 
miałaby powstać, czyli terminalem intermodalnym. Odbywały się również spotkania  
ze Skarbnikiem Gminy odnośnie kredytów, obligacji, pożyczek, wolnych środków i wszystkich 
zmian budżetowych. Wśród gości zaproszonych na posiedzenia komisji byli: prezes spółki 
LARG, Dyrektor Zakładu Budżetowego Katarzyna Kustoń, Dyrektor Centrum Kultury i Biblioteki 
Publicznej Andrzej Ogórkiewicz wraz ze swoją zastępczynią. Komisja analizowała wykorzystanie 
środków przechodzących z 2022 roku. Zapoznała się ze sprawozdaniem z wykonania budżetu 
za pierwsze półrocze 2023 roku. Analizowała realizację zadań inwestycyjnych za pierwsze 
półrocze 2023 roku, wnioski do budżetu, opiniowała stawki podatkowe na rok 2024, 
opiniowała wnioski komisji stałych oraz projekt budżetu. Przewodnicząca Komisji Budżetu, 
Finansów i Rozwoju Gospodarczego Radna J. Pągowska stwierdziła, że wszystkie zadania 
komisji zostały zrealizowane i podziękowała wszystkim członkom mojej komisji za współpracę, 
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urzędnikom, Wójtowi, Zastępcy Wójta, Skarbnikowi Gminy, referatom i wydziałom,  
które współpracują z komisją (Wydział Finansowy, Referat Komunalny, Wydział Nieruchomości 
i Planowania Przestrzennego) oraz Szefowej Biura Rady Dorocie Majchrzak.  
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak zarządził głosowanie w sprawie 
przyjęcia sprawozdania z działalności Komisji Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego. 
Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.  
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych.  
Za – 14: Ankiewicz A., Banaszak R., Dudkiewicz J., Hącia Z., Jankowiak M., Koźlicka I.,  
K., Pągowska J., Przybylski M., Prycińska W., Radzięda J., Rozwadowski R., Słowiński G., 
Sztolcman T., Łączkowski K. 
Przeciw – 0.  
Wstrzymujących się – 0. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak stwierdził, że sprawozdanie 
z działalności Komisji Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego, zostało przyjęte 
jednogłośnie. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak oznajmił, że w dokumentach 
znalazło się podsumowanie prac Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Spraw Społecznych  
za rok 2023 i zwrócił się do Mecenasa H. Kuligowskiego o opinię, czy dokument ten  
jest tożsamy ze sprawozdaniem. 
Mecenasa H. Kuligowski stwierdził, że statut mówi o przyjęciu sprawozdań z pracy  
komisji, a częścią tego sprawozdania są też podsumowania, jednak statut „mówi” tylko  
o sprawozdaniach. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Spraw Społecznych Radna J. Radzięda 
wniosła autopoprawkę zmieniającą nazwę dokumentu: Podsumowanie prac Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Spraw Społecznych za rok 2023, na: Sprawozdanie z działalności Komisji 
Oświaty, Kultury, Sportu i Spraw Społecznych za rok 2023. Następnie oznajmiła, że komisja 
zajmowała się przede wszystkim kwestiami z zakresu oświaty, kultury spraw społecznych  
oraz sportu. Głównym zadaniem w minionym roku były sprawy organizacyjne związane z Tour 
de Pologne, ponieważ impreza ta gościła w gminie po raz pierwszy. Komisja śledziła postępy 
prac nad kartą mieszkańca. Organizowała również spotkania z dyrektorem Centrum Kultury  
i Biblioteki Publicznej, związane z omawianiem spraw w zakresie inwestycji w CKiBP,  
a przede wszystkim związane z termomodernizacją obiektu. Na posiedzenia komisji zapraszana 
była również Dyrektorka Ośrodka Pomocy Społecznej, ze względu na liczne uchwały 
przygotowywane na posiedzenia Rady Gminy. Przewodnicząca Komisji Oświaty, Kultury, Sportu 
i Spraw Społecznych Radna J. Radzięda, w imieniu komisji podziękowała wszystkim gościom 
uczestniczącym w posiedzeniach komisji, a także Pani Dorocie Majchrzak. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak zarządził głosowanie w sprawie 
przyjęcia sprawozdania z działalności Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Spraw Społecznych  
za rok 2023. 
Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.  
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych.  
Za – 14: Ankiewicz A., Banaszak R., Dudkiewicz J., Hącia Z., Jankowiak M., Koźlicka I.,  
K., Pągowska J., Przybylski M., Prycińska W., Radzięda J., Rozwadowski R., Słowiński G., 
Sztolcman T., Łączkowski K. 
Przeciw – 0.  
Wstrzymujących się – 0. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak stwierdził, że sprawozdanie 
z działalności Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Spraw Społecznych za rok 2023, zostało 
przyjęte jednogłośnie. 
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Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak poprosił o przedstawienie 
sprawozdania z działalności Komisji Porządku Publicznego, Ochrony Środowiska i Spraw 
Komunalnych Przewodniczącego Komisji Radnego Jarosława Dudkiewicza.  
Przewodniczący Komisji Porządku Publicznego, Ochrony Środowiska i Spraw Komunalnych 
Radny J. Dudkiewicz oznajmił, że w roku 2023 odbyło się 15 posiedzeń Komisji Porządku 
Publicznego, Ochrony Środowiska i Spraw Komunalnych. Poinformował, że Komisja zajmowała 
się problematyką komunalną i ochroną środowiska. Oznajmił, że trzy posiedzenia odbyły się 
wspólnie z Komisją Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego i również trzy posiedzenia 
odbyły się w trybie wyjazdowym. Na komisjach w tym rybie zajmowano się problematyką 
zagospodarowania, planem zagospodarowania terenu Złotkowa, problematyką przyznawania 
środków na renowację bytów konserwatorskich, w Golęczewie, Chludowie i Biedrusku,  
a także kwestią składowiska odpadów. Przewodniczący Komisji poinformował również,  
że Komisja obradowała w niepełnym składzie, gdyż przez cały rok nieobecny był Radny Marian 
Bajer. Przewodniczący Komisji podziękował za prowadzenie prac komisji do stycznia roku 
ubiegłego Radnemu Robertowi Rozwadowskiemu. Następnie poinformował, że w trzech 
jednostkach, których pracą zajmowała się komisja (sucholeska komenda policji, straż gminna 
oraz Referat Budowlano Inwestycyjny) zaszły zmiany na stanowiskach kierowniczych. Komisja 
dwukrotnie zajmowała się problematyką wycinki drzew na Rowie Złotnickim i to zajęło  
jej najwięcej czasu, a częstym gościem na tych posiedzeniach był kierownik Referatu Ochrony 
Środowiska Wiesław Orczewski. Przewodniczący Komisji podziękował Pani Dorocie Majchrzak 
za pomoc, wszystkim gościom, którzy uczestniczyli w pracach komisji oraz jej członkom.  
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak zarządził głosowanie w sprawie 
przyjęcia sprawozdania z działalności Komisji Porządku Publicznego, Ochrony Środowiska  
i Spraw Komunalnych za rok 2023. 
Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.  
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych.  
Za – 14: Ankiewicz A., Banaszak R., Dudkiewicz J., Hącia Z., Jankowiak M., Koźlicka I.,  
K., Pągowska J., Przybylski M., Prycińska W., Radzięda J., Rozwadowski R., Słowiński G., 
Sztolcman T., Łączkowski K. 
Przeciw – 0.  
Wstrzymujących się – 0. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak stwierdził, że sprawozdanie 
z działalności Komisji Porządku Publicznego, Ochrony Środowiska i Spraw Komunalnych  
za rok 2023, zostało przyjęte jednogłośnie. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak poprosił o przedstawienie 
sprawozdania z działalności Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Przewodniczącego Komisji 
Radnego Krzysztofa Łączkowskiego. 
Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Radny K. Łączkowski poinformował,  
że w roku 2023 nie było skarg. Oznajmił, że komisja obradowała cztery razy, wpłynęły trzy 
wnioski i jedna prośba mieszkańców. Podziękował za współpracę Pani Dorocie Majchrzak  
oraz członkom komisji. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak zarządził głosowanie w sprawie 
przyjęcia sprawozdania z działalności Komisji Skarg, Wniosków i Petycji za rok 2023. 
Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.  
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych.  
Za – 14: Ankiewicz A., Banaszak R., Dudkiewicz J., Hącia Z., Jankowiak M., Koźlicka I.,  
K., Pągowska J., Przybylski M., Prycińska W., Radzięda J., Rozwadowski R., Słowiński G., 
Sztolcman T., Łączkowski K. 
Przeciw – 0.  
Wstrzymujących się – 0. 
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Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak stwierdził, że sprawozdanie 
z działalności Komisji Skarg, Wniosków i Petycji za rok 2023, zostało przyjęte jednogłośnie. 
 
 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak poprosił o przedstawienie 
sprawozdania z działalności Komisji Rewizyjnej za rok 2023 Przewodniczącą Komisji Radną 
Iwonę Koźlicką. 
Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Radna I. Koźlicka poinformowała, że Komisja Rewizyjna  
w 2023 roku odbyła 17 posiedzeń, realizując w ten sposób plan pracy, który został na rok 2023 
przewidziany. Pierwsza połowa roku zdominowana była przez przeprowadzenie i zakończenie 
kontroli wydatków związanych z realizacją inwestycji, jaką była budowa świetlicy w Złotnikach 
Wsi. Każda taka kontrola kończy się sformułowaniem protokołu i wystąpienia pokontrolnego, 
w związku z tym, Radni mogli zapoznać się z przebiegiem, realizacją i zaleceniami, jakie komisja 
na koniec formułuje. Następnie przekazała informację, że komisja przeprowadziła  
i zakończyła kontrolę wydatków związanych z realizacją ścieżek rowerowych w Gminie Suchy 
Las, w latach 2020-2022, podczas której kontrolowała dokumentacje projektowe, kosztorysy  
i rozliczenia końcowe. Oznajmiła, że komisja przygotowała sprawozdanie z analizy  
i opiniowała wykonanie budżetu w roku 2022, które wysłano do Regionalnej Izby 
Obrachunkowej. W oparciu o pozytywną opinię z RIO, może odbyć się sesja absolutoryjna, 
która zawsze ma miejsce w czerwcu. Komisji zweryfikowała zalecenia pokontrolne w spółce 
GCI oraz w Straży Gminnej. Wyjaśnień oraz relacji, w jaki sposób zostały zrealizowane zalecenia 
pokontrolne udzielili komisji: prezes spółki GCI oraz komendant Straży Gminnej. Komisja 
przeanalizowała wydatki, jakie zostały poniesione na rewitalizację zabytków gminnych. Komisja 
opiniowała również budżet oraz projekt budżetu na rok 2024. Przewodnicząca Komisji 
oznajmiła, że komisja zrealizowała zgodnie z przyjętym planem i harmonogramem wszystkie 
swoje zadania. Zaznaczyła, że wszystkie posiedzenia komisji miały charakter merytoryczny,  
nie spotkała się z problemami w zakresie udostępniania dokumentacji. Wyraziła opinię,  
że zarówno pracownicy urzędu, jak i zapraszani goście udzielali merytorycznych odpowiedzi, 
które pozwoliły komisji na sprawne i zgodne oczekiwaniami przeprowadzanie kontroli. 
Przewodnicząca Komisji podziękowała za współpracę członkom oraz Pani Dorocie Majchrzak. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak zarządził głosowanie w sprawie 
przyjęcia sprawozdania z działalności Komisji Rewizyjnej za rok 2023. 
Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.  
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych.  
Za – 14: Ankiewicz A., Banaszak R., Dudkiewicz J., Hącia Z., Jankowiak M., Koźlicka I.,  
K., Pągowska J., Przybylski M., Prycińska W., Radzięda J., Rozwadowski R., Słowiński G., 
Sztolcman T., Łączkowski K. 
Przeciw – 0.  
Wstrzymujących się – 0. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak stwierdził, że sprawozdanie 
z działalności Komisji Rewizyjnej za rok 2023, zostało przyjęte jednogłośnie. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak zarządził przerwę w obradach. 
(01:44:41*)  
 
Przerwa 
 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak wznowił obrady. (02:00:12*) 
 

Ad. 13. Informacje (02:00:19*). 
 
Informacje Wójta Gminy 



18 
 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak oddał głos Pani Wicewójt  
Ilonie Ciok. 
Zastępca Wójta Gminy Suchy Las I. Ciok poinformowała zebranych, że od 2 stycznia szeregi 
pracowników urzędu zasilił nowy Kierownik Referatu Inwestycyjnego -Pan Tomasz Mikołajczak, 
z wieloletnim doświadczeniem głównie w drogownictwie i z uprawnieniami projektowymi  
oraz drogowymi. Przedstawiła trwające inwestycje w ulicy Śnieżnej i Jagodowej.  
Mimo opóźnień spowodowanych głownie aura, zakończenie prac na ulicy Śnieżnej 
przewidywane jest na 1 marca, natomiast ulicy Jagodowej na 1 kwietnia. Wicewójt zaznaczyła, 
że w ulicy Jagodowej dodatkowo zostaną zrobione styki z innymi ulicami, ale spowoduje  
to zwiększenie kosztów i przesuniecie w czasie. Oznajmiła, że trwają prace w Złotkowie,  
przy remoncie ulicy Obornickiej oraz w Złotnikach przy ulicach Reja, Kochanowskiego i Prusa. 
Wystąpiły tu pewne trudności, gdyż okazało się, że wodociąg jest niestety w innej lokalizacji, 
niż na mapach. Poinformowała, że został ogłoszony przetarg na realizację projektu w ulicy 
Sucholeskiej. Przekazała informacje, że rozstrzygnięto kwestię skateparku i niebawem będzie 
podpisywana umowa na tę inwestycję oraz że trwają rozmowy z ZGK, w temacie 
uporządkowania terenu, likwidacji murów i fundamentów, które pozostały po niedoszłej 
inwestycji. Zachęciła w imieniu kierownika referatu do wypełnienia ankiety,  
która jest udostępniona na naszej stronie internetowej i profilu Facebook Urzędu 
Marszałkowskiego, dotyczącą komunikacji PKM-ki. Pani Wicewójt przedstawiła również tematy 
związane z Referatem Ochrony Środowiska.  Oznajmiła, że 23 stycznia odbyło się szkolenie  
dla rolników z ekoschematów. Wzięło w tym udział około 20 osób. Poinformowała,  
że 31 stycznia w Chludowie, odbędzie się szkolenie chemizacyjne dla rolników. Rolnicy  
na ostatnim szkoleniu zgłosili potrzeby zorganizowania szkolenia dotyczącego szkód 
łowieckich. W tym temacie gmina będzie starała się takie spotkanie zorganizować. W planach 
są także szkolenia i konsultacje z Ośrodkiem Doradztwa Rolniczego w miesiącach wiosennych, 
żeby rolnicy mogli zadawać pytania związane z dotacjami i dofinansowaniami. Przekazała 
informację, że na Facebook-u gminy utworzona została nowa zakładka wykonana przez Referat 
Ochrony Środowiska oraz Referat Promocji. Zakładka dotycząca pomników przyrody,  
na której znajdują się wszystkie pomniki przyrody (zarówno te już zatwierdzone jak i te,  
dla których trwają (platan z Chludowa i pomnik z Golęczewa). Przekazała w imieniu Wójta 
informację w sprawie spotkania dotyczącego zalewu Biedrusko, z profesorem Kałużą 
(proponowany termin 25 marca). Uściśliła też informację z ostatniej sesji w temacie 
przystanków (odtworzenia wiat przystankowych Chludowo-Zielątkowo). Poinformowała,  
że na sześć miejsc, na trzy przygotowywane są umowy. Ponieważ skończył się okres karencyjny 
na wymianę pieców bezklasowych, Pani Wicewójt poprosiła komendanta SG o informacje,  
czy są zgłaszane potrzeby przeprowadzania kontroli dotyczących ogrzewania, i spalania 
odpadów. Zgodnie z zestawieniem, które przygotował zastępca komendanta Marek Łupiński,  
w okresie od 15 grudnia do 15 stycznia, odbyło się 29 kontroli. W ich wyniku zastosowano  
pięć pouczeń i wystawiono dwa mandaty (w przypadku 22 posesji zgłoszenia  
były bezpodstawne).  
 

Informacje Przewodniczącego Rady Gminy Suchy Las. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak przedstawił pismo, które wpłynęło 
do Rady Gminy od Wójta, w którym nadawca informuje, że pismami z dnia 20 października  
i 23 listopada bieżącego roku, Sąd Rejonowy Poznań, Stare Miasto w Poznaniu, wystąpił  
do Wójta Gminy Suchy Las o wskazanie podmiotów, do których kierowane będą w 2024 roku 
osoby dorosłe, w celu wykonania kary ograniczenia wolności i pracy społecznej. 
Zapotrzebowanie zostało określone na miejsca dla około tysiąca skazanych oraz osoby 
niepełnoletnie wykonujące prace społeczne zapotrzebowanie na miejsca dla 15 nieletnich, 
około 15 do 20 godzin w przeliczeniu na jednego nieletniego. W odpowiedzi na wyżej 
wymienione pisma wskazano Gminny Ośrodek Sportu w Suchym Lesie do przyjmowania osób 
nieletnich oraz Zakład Gospodarki Komunalnej Suchy Las Spółka z o.o., Zakład Komunikacji 
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Publicznej Suchy Las Spółka z o.o. i Gminny Ośrodek Sportu w Suchym Lesie do przyjmowania 
dorosłych skazanych. Przedstawił również pismo, które wpłynęło do Biura Rady, nadane  
przez Zarząd Koła Przyjaciół Harcerstwa. Pismo zostało przekazane Przewodniczącej Komisji 
Oświaty, Sportu i Spraw Społecznych. Przedstawił kolejne pismo od Wójta adresowane  
do Rady Gminy Suchy Las, informujące, że Gmina Suchy Las jest w trakcie opracowania analizy 
zagrożeń, w tym identyfikacji miejsc, w których występuje zagrożenie dla bezpieczeństwa osób 
wykorzystujących obszar wodny do pływania, kąpania się, uprawiania sportu i rekreacji  
oraz że stosowne pismo w omawianej sprawie zostało wysłane do WOPR. Przedstawił pismo 
od Wojewody Wielkopolskiego, w którym organ nadzoru zawiadamia o wszczęciu 
postępowania nadzorczego w sprawie stwierdzenia nieważności uchwały numer 64/761/23 
Rady Gminy Suchy Las z dnia 30 listopada 2023 roku, zmieniającej uchwałę w sprawie Statutu 
Centrum Kultury i Biblioteki Publicznej Gminy Suchy Las, ze względu na istotne naruszenie 
prawa. Uchwała została doręczona wojewodzie 7 grudnia 2023 roku. Zastrzeżenie organu 
nadzoru budzi w szczególności przepis §10 załącznika do ww. uchwały jako istotnie naruszający 
prawo, w szczególności art. 13 ust. 3 ustawy z dnia 25 października 1991 roku o organizowaniu 
i prowadzeniu działalności kulturalnej. Zacytował rozstrzygnięcie nadzorcze, które wpłynęło  
z Wielkopolskiego Urzędu Wojewódzkiego w Poznaniu, dotyczące tejże uchwały. 
Rozstrzygnięcie nadzorcze orzeka nieważność §10 załącznika do uchwały numer 64/761/23 
Rady Gminy Suchy Las z dnia 30 listopada 2023 roku zmieniającej uchwałę sprawie Statutu 
Centrum Kultury i Biblioteki Publicznej Gminy Suchy Las ze względu na istotne naruszenie 
prawa. Jest to szeroko rozpisane pouczenie. Podkreślił, że §10 został usunięty. Przepis §10 
statutu stanowi, że organizację wewnętrzną Centrum Kultury i Biblioteki Publicznej określa 
regulamin organizacyjny nadany przez dyrektora, po zaciągnięciu opinii Wójta Gminy Suchy 
Las. Zgodnie z treścią powołanego przepisu uchwałodawca nakłada na dyrektora  
przy tworzeniu regulaminu organizacyjnego obowiązek zaciągnięcia opinii organizatora,  
ale także opinii działających w instytucji organizacji związkowych i stowarzyszeń twórców. 
Modyfikacja powołanego przepisu statutu jest niezgodna z prawem i stanowi istotne 
naruszenie normy artykułu wyszczególnionego w tym dokumencie. Przewodniczący Rady 
poinformował o dokumencie z Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu. Wezwaniu  
(uchwale wzywającej) do poprawy uchwały numer 64/749/23 Rady Gminy Suchy Las  
z dnia 30 listopada 2023 roku wskazującej, że uchwała wcześniej wymieniona, zmieniająca 
uchwałę w sprawie uchwały budżetowej na rok 2023, została podjęta z naruszeniem przepisów 
prawa wskazanych w uzasadnieniu i wyznacza Radzie Gminy termin 30 grudnia 2023 roku  
do usunięcia nieprawidłowości w sposób wskazany w uzasadnieniu do uchwały pod rygorem 
skutków określonych w art. 12 ust. 2 ustawy o RIO. Przedstawił również opinię Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Poznaniu w sprawie wyrażenia opinii o prawidłowości planowanej kwoty 
długu Gminy Suchy Las. Skład Orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu 
wyznaczony zarządzeniem. działający na podstawie dokumentów, wydaje opinię pozytywną  
o prawidłowości planowanej kwoty długu. Kolejnym pismem przedstawionym  
przez Przewodniczącego Rady Gminy było pismo z Urzędu Ochrony Konkurencji  
i Konsumentów, zawierające zastrzeżenia do projektu uchwały, o której Radni rozmawiali,  
a pismo było uzasadnieniem do projektu uchwały. Kolejne pismo z Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Poznaniu. Uchwała o umorzeniu wszczętego postępowania w sprawie 
stwierdzenia nieważności uchwały numer 62/729/23 Rady Gminy Suchy Las  
z dnia 26 października 2023 roku zmieniającej uchwałę w sprawie uchwały budżetowej  
na rok 2023. Przewodniczący Rady Gminy poinformował o piśmie od Prezesa Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Poznaniu, kierowanym do Wójta Gminy Suchy Las. RIO w Poznaniu  
na podstawie art. 61 Kodeksu Postępowania Administracyjnego zawiadamia, że wszczęte 
zostało postępowanie w odniesieniu do uchwały numer 65/767/ 23 Rady Gminy Suchy Las  
z dnia 18 grudnia 2023 roku w sprawie ustalenia wykazu niezrealizowanych wydatków 
zamieszczonych w budżecie Gminy Suchy Las na rok 2023, które nie wygasają z upływem roku 
budżetowego z powodu naruszenia przepisów art. 263 ust. 1 i 2 ustawy z 27 sierpnia 2009 roku 
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o finansach publicznych. Wyjaśnienia dotyczące sprawy lub dokumenty należy przesłać  
w formie elektronicznej przed datą posiedzenia Kolegium Izby. Przedstawiciel podmiotu, 
którego sprawa jest rozpatrywana, ma prawo uczestnictwa w posiedzeniu Kolegium Izby, 
którego termin został wyznaczony na dzień 17 stycznia 2023 roku o godzinie 10:00 w siedzibie 
RIO w Poznaniu, ulica Zielona 8. Możliwe jest również uczestnictwo w posiedzeniu Kolegium 
Izby zdalnie. W kolejnym piśmie od Wójta Gminy do Przewodniczącego Rady Gminy, Wójt 
informuję, że ekspertyza hydrologiczna Rowu Północnego, w tym zbiorników wodnych,  
m.in. w miejscowości Biedrusko, jest obecnie uzupełniona o informacje uzyskane  
przez wykonawców w czasie wizji terenowej przeprowadzonej na poligonie w Biedrusku.  
W dniu 27 grudnia 2023 roku wykonawca nie zdołał przeprowadzić wizji terenowej w terminie 
ze względu na problem z wyznaczeniem przez władze poligonu daty możliwego wejścia  
na teren zamknięty. Obecnie z Uniwersytetem Przyrodniczym rozstrzygamy kwestie związane  
z realizacją umowy w 2024 roku wraz z określeniem ostatecznego terminu wykonania 
kompletnej ekspertyzy. Od zakończenia powyższych działań uzależnione jest ustalenie terminu 
prezentacji wyników badań naukowych mieszkańcom Biedruska. W obecnej sytuacji termin 
planowanego spotkania wyznaczony na dzień 16 stycznia jest nieaktualny (nowy termin 
spotkania 25 marca). Kolejne pismem przedstawionym przez Przewodniczącego Rady Gminy, 
Suchy Las było pismo od osoby prywatnej kierowane do Wójta Gminy Suchy Las, informujące 
że w związku z wynikami obserwacji poczynionej w Gminie Stęszew, wskazującej 
na stosowanie narzędzia, jakim jest ustawa o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym, 
do zmian planistycznych rozumianych jako uchwalenie planu miejscowego lub jego zmiana  
lub prowadzenie funkcji w studiu uwarunkowań lub zmiana funkcji w obrębie nieruchomości 
stanowiącej własność, współwłasność najwyższych funkcjonariuszy publicznych samorządu 
gminnego i to zawsze takim, który generuje przyrost wartości nieruchomości, osoba ta zwróciła 
się w trybie ustawy o dostępie do informacji publicznej z prośbą o udzielenie odpowiedzi,  
czy w gminie Suchy Las również wykorzystywana jest planistyka gminy rozumiana jak powyżej 
dla powiększania majątku prywatnego najwyższych rangą funkcjonariuszy publicznych  
w gminie. Działania na własnym majątku funkcjonariusza publicznego i krociowo ten majątek 
zwiększające w opinii nadawcy pozostają w sprzeczności z Europejskim Kodeksem Dobrej 
Praktyki Administracyjnej, patrząc chociażby na zapis art. 8 wyżej wymienionego dokumentu. 
W swoim postępowaniu, urzędnik nigdy nie kieruje się interesem osobistym, rodzinnym  
bądź narodowym, ani też naciskami politycznymi. Urzędnik nie bierze udziału w podejmowaniu 
decyzji, w której on sam albo bliski członek jego rodziny miałby interes finansowy. 
Przewodniczący Rady Gminy przedstawił następnie pismo z Zespołu Pałacowo-Parkowego, 
Pałac Biedrusko informujące, iż decyzją Departamentu Programów Naukowych i Inwestycji 
Ministerstwa Edukacji Narodowej, Zespół Pałacowo-Parkowy w Biedrusku został włączony  
do Listy Krajowej Punktów Edukacyjnych w programie Poznaj Polskę. Tym sposobem obiekt  
tj. Narodowy Panteon Powstańców Wielkopolskich i Ścieżka Ojców Polskiej Niepodległości  
i Wolności został doceniony i uhonorowany wpisem na Krajową Listę Punktów Edukacyjnych. 
W Gminie Suchy Las i naszym powiecie jak dotychczas takiego punktu nie było.  
Po uczestnictwie w programie „Niepodległa”, jest to kolejne wyróżnienie dla naszego obiektu  
i dla Biedruska. Dużym, jakże ważnym wyróżnieniem było otrzymanie Grand Prix nagrody  
im. Witolda Hulewicza za rok 2023 z wręczeniem Warszawie i złożeniem wiązanki kwiatów  
pod Pomnikiem Nieznanego Żołnierza w Warszawie. Muzeum wzbogaciło się o dar przekazany 
przez Pana Wojciecha Leśniczego z Pniew, eksponatu Orła Bielika z certyfikatem Wojewody 
Poznańskiego z dnia 9 marca 2006 roku, który jest symbolem naszego godła. Powyższe pismo 
przekazano do Referatu Promocji Gminy. Kolejnym pismem przedstawionym  
przez Przewodniczącego Rady Gminy było pismo kierowane do prelegenta, przekazujące 
sprawozdanie z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli za rok 2023 w szkołach 
prowadzonych przez Gminę Suchy Las. Kolejnym pismem było pismo z Wielkopolskiego Urzędu 
Wojewódzkiego w Poznaniu. Informacja w sprawie oświadczeń majątkowych, mówiące  
o wynikającym z przepisów ustaw samorządowych, obowiązku złożenia Wojewodzie 
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Wielkopolskiemu w dwóch egzemplarzach, oświadczenia majątkowego wraz z kopią zeznania  
o wysokości osiągniętego dochodu w roku podatkowym PIT za rok poprzedni i jego korektę.  
W 2024 roku w związku z przypadającym końcem kadencji zgodnie z przepisami ustaw 
samorządowych, należy złożyć dwa oświadczenia majątkowe. Pierwsze, to oświadczenie 
majątkowe za rok 2023 (roczne), należy składać co roku do 30 kwietnia według stanu  
na 31 grudnia 2023 roku. Drugie to oświadczenia majątkowe składane na koniec kadencji, 
które należy złożyć na dwa miesiące przed upływem kadencji. Podkreśla się, że ustawodawca 
wyraźnie wskazał, iż takie oświadczenie powinno być złożone dokładnie na dwa miesiące  
przed upływem kadencji, a więc w tym przypadku według stanu na dzień 29 lutego 2024 roku. 
Podmioty zobowiązane do spełnienia tego obowiązku mają więc jeden konkretny dzień.  
W tym miejscu Przewodniczący Rady Gminy zwrócił się do Sekretarza Gminy z pytaniem,  
jak radni mają złożyć oświadczenie wg stanu na dzień 29 lutego, 29 lutego, z jakim załącznikiem 
i za jaki okres.  
Sekretarz Gminy M. Kołodziejczak poinformował, że jest pewna nieścisłość w tym temacie,  
ale po szkoleniu jest zdania, że wiodący jest pogląd, że zarówno Radni, jak i Wójt, składają 
oświadczenie według stanu na 29 lutego, w dniu 29 lutego, za okres od 1 stycznia do 29 lutego. 
Załącznikiem jest zeznanie podatkowe. Zaznaczył, że Radni prawdopodobnie nie będą  
jeszcze posiadać zeznań za rok 2023, a już na pewno nie za rok 2024. Oznajmił,  
że jest w posiadaniu opinii prawnej przygotowanej przez WOKISS, która również nie rozwiewa 
wątpliwości do końca.  
Mecenas Henryk Kuligowski oznajmił, że Szanowni przepis jest tak skonstruowany  
oraz że trzeba się do tego przygotować. Zdaniem Mecenasa H. Kuligowskiego,  
do tego oświadczenia majątkowego nie ma załączników. Zaznaczył, że paradoksem, składanie 
oświadczeń majątkowych w związku z końcem tendencji, gdy jeszcze nie złożono oświadczenia 
za 2023 rok. Zaapelował do tych, którzy będą mieli rozliczenia za 2023 rok, żeby złożyli 
oświadczenie majątkowe na koniec kadencji również.  
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak zwracając się do Radnych 
podsumował: oświadczenie na koniec kadencji składamy 29 lutego w godzinach pracy urzędu, 
czyli do godziny 15:00. Liczy się data stempla i przyjęcia. Stan na 29 lutego bez załączników.  
Następnie wrócił do informacji Przewodniczącego Rady Gminy. Poinformował o piśmie 
dotyczącym publikacji uchwał, od Wojewody Wielkopolskiego. Szanowni Państwo,  
w którym nadawca informuje, iż na zasadach ustalonych przez Radę Gminy, radnemu 
przysługują diety oraz zwrot kosztów podróży. Na mocy art. 37b pkt 1 Rada Gminy może 
ustanowić zasady, na jakich przewodniczącemu organu wykonawczego jednostki pomocniczej 
będzie przysługiwała dieta oraz zwrot kosztów podróży służbowej. Pkt 2. Rada Gminy  
może ustanowić zasady, na jakich członkom organu wykonawczego jednostki pomocniczej  
oraz członkom Rady Dzielnicy, Osiedla, Rady Sołeckiej, będzie przysługiwała dieta lub zwrot 
kosztów podroży służbowej. Organ nadzoru zwracał uwagę na aktualne orzecznictwo NSA 
dotyczące charakteru prawnego przedmiotowych uchwał. W wyroku z 14 czerwca 2022 roku 
NSA wyjaśnił, że w orzecznictwie Sądów Administracyjnych nie ma wątpliwości, że uchwała 
podjęta na podstawie art. 25 ust. 4 jest aktem prawa miejscowego. Ponadto w wyroku  
z 17 listopada 2021 roku orzeczono, że uchwała ustalająca diety oraz zwrot kosztów podróży 
sołtysom jest aktem prawa miejscowego. Wobec powyższego uchwały podejmowane  
na podstawie art. 25 ust. 4 oraz akty prawa miejscowego powinny zostać ogłoszone  
na zasadach i w trybie określonym w ustawie z dnia 20 lipca 2000 roku o ogłaszaniu aktów 
normatywnych i niektórych innych aktów prawnych. W konsekwencji brak publikacji 
przedmiotowych uchwał w Dzienniku Urzędowym Województwa Wielkopolskiego stanowi 
przesłankę stwierdzenia ich nieważności. Następnie zwrócił się do Mecenasa H. Kuligowskiego 
z pytaniem: mamy taką uchwałę, natomiast nie została opublikowana, co w takiej sytuacji?.  
Mecenas Henryk Kuligowski oznajmił, że orzecznictwo Naczelnego Sądu Administracyjnego 
niestety podlega zmianom, a opinia na temat tego, co jest prawem miejscowym,  
a co nim nie jest, zmienia się o 180 stopni co chwilę. Przypomniał, że wojewoda  
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nie zakwestionował tej uchwały, a teraz powołuje się na aktualne orzecznictwo NSA. 
Zasugerował, że być może, należy spodziewać się skargi na przedmiotową, albo jest to próba 
wezwania do jej zmiany. Wyraził pogląd, że kolejną taką uchwałę, należy ogłosić i uchylić 
uchwałę starą oraz że ryzyko, że zostanie stwierdzona nieważność aktualnej uchwały  
jest niskie.  
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak skonkludował: gdyby Rada Gminy 
chciała przychylić się do wniosku z pisma Wojewody Wielkopolskiego, Agaty Sobczyk,  
to musiałaby podjąć nową uchwałę i uchylić poprzednią. Następnie poinformował  
o korespondencji z Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu, uchwale, rozstrzygnięciu 
stwierdzającym nieważność uchwały numer 65/767/23 Rady Gminy Suchy Las  
z dnia 18 grudnia 2023 roku w sprawie ustalenia wykazu niezrealizowanych wydatków 
zamieszczonych w budżecie Gminy Suchy Las na rok 2023, które nie wygasają z upływem roku 
budżetowego w części obejmującej załącznik numer 1 do uchwały, pod nazwą „wykaz zadań 
niewygasających przekazanych do realizacji w 2024 roku” ppkt 1 - Zadanie pod nazwą 
„Dokumentacja budowy Urzędu Gminy Suchy Las w Suchym Lesie, dział 750, rozdział 75.023 
ppkt 2 - zadanie pod nazwą „Golęczewo, budowa pomieszczenia gospodarczego na tyłach 
remizy OSP i świetlicy”, dział 754, rozdział 754.12. W załączniku numer 2 do uchwały  
pod nazwą „Plan finansowy wydatków przechodzących do realizacji w 2023 roku. W wierszu 
754 w kolumnie „ogółem kwota działu”. W wierszu 750 również w kolumnie „kwota działu” 
jako podjętej z istotnym naruszeniem przepisów art. 263 ust. 1 i 2 ustawy  
z dnia 27 sierpnia 2009 roku o finansach publicznych. Przedstawił kolejne pismo z Regionalnej 
Izby Obrachunkowej w Poznaniu, w którym wskazano naruszenie prawa, stwierdzające,  
że uchwała numer 65/766/23 Rady Gminy Suchy Las z 18 grudnia 2023 roku w sprawie zmiany 
uchwały budżetowej na rok 2023, podjęta została z naruszeniem prawa. Przewodniczący Rady 
Gminy poinformował o zaproszeniu na 25 Regionalne Zawody Radnych, Wójtów, Burmistrzów, 
Prezydentów, Starostów w Tenisie Stołowym oraz 9 Memoriał im. Krzysztofa Szkudlarka. 
Poinformował o zaproszeniu Burmistrza Gminy Kostrzyn oraz Rady Miejskiej Gminy Kostrzyn 
do wzięcia udziału w 9. Halowym Turnieju Piłki Nożnej Radnych i Pracowników 
Samorządowych o Puchar Marszałka Województwa Wielkopolskiego, który odbędzie się  
24 lutego, w hali sportowej przy Szkole Podstawowej nr 1 w Kostrzynie.  
 

Informacje przedstawicieli gminy w Stowarzyszeniu Gmin i Powiatów Wielkopolskich.  
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak poinformował, że w dniu 
dzisiejszym o godzinie 9:45 odbył się zjazd przedstawicieli członków Stowarzyszenia Gmin  
i Powiatów Wielkopolskich. W ramach tego zjazdu przyjęto plan pracy stowarzyszenia  
na rok 2024. Ponadto przyjęto budżet stowarzyszenia na rok 2024. Podjęto uchwałę w sprawie 
ustalenia składek członkowskich na rok 2025. W ramach tej uchwały w gminach do 20 tys. 
mieszkańców składka będzie wynosić 0,285 zł od mieszkańca, ale nie więcej niż 5.535 zł. 
Poinformował również, że w dniu dzisiejszym przez Stowarzyszenie Gmin i Powiatów 
Wielkopolskich został zorganizowany III Wielkopolski Kongres Samorządowy, którego głównym 
celem było przedstawienie pakietu postulatów do realizacji. Dotyczą one przede wszystkim 
dotacji do szpitali, dotacji stuprocentowej finansów, jeżeli chodzi o wynagrodzenia, wzrostu 
wynagrodzeń dla nauczycieli oraz ustanowienia pełnej autonomii decyzyjnej organów 
prowadzących w organizacji pracy jednostek, zmiany systemu organizacji służby zdrowia, 
realnej wyceny świadczeń zdrowotnych, dążeń do zlikwidowania dwukadencyjności wójtów, 
burmistrzów i prezydentów.  
Radny K. Łączkowski poinformował, że Komisja Oświaty i Spraw Społecznych nie obradowała 
w minionym okresie. 
 

Informacje Przewodniczących Komisji Rady. 
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Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego Radna J. Pągowska 
poinformowała, że Komisja Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego obradowała jeden 
raz, opiniując projekty uchwał na dzisiejszą sesję 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Spraw Społecznych Radna J. Radzięda 
poinformowała, że Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Spraw Społecznych w styczniu 
obradowała jeden raz. Komisja spotkała się z dyrekcją Centrum Kultury i Biblioteki Publicznej. 
Na spotkaniu przedstawiono zestawienie remontów, które odbyły się w zeszłym roku oraz plan 
remontowy na bieżący rok, z wnioskami dotyczącymi finansowania tych remontów. Odbyło się 
również spotkanie z dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej, Karoliną Dzioch, która przedstawiła 
komisji projekt uchwały na dzisiejszą sesję oraz poinformowała o tym, że w lutym pojawi się 
projekt z Ośrodka Pomocy Społecznej, dotyczący wsparcia osób z niepełnosprawnościami. 
Komisja spotkała się także z przedstawicielami harcerzy, którzy poszukują miejsca na swoją 
nową siedzibę w Gminie Suchy Las.  
 
Przewodniczący Komisji Porządku Publicznego, Ochrony Środowiska i Spraw Komunalnych 
Radny J. Dudkiewicz poinformował, że Komisja Porządku Publicznego, Ochrony Środowiska  
i Spraw Komunalnych zebrała się jeden raz, zajmując się tematyką organizacji ruchu wokół 
wybudowanej stacji BP, na skrzyżowaniu ulic Sucholeskiej i Obornickiej oraz uwagami 
wpływającymi dotyczącymi tej organizacji oraz ewentualnymi planami dalszych działań  
przy jej zmianach oraz problemem organizacji harmonogramu lokalnej komunikacji 
autobusowej, ze szczególnym uwzględnieniem problemu jej synchronizacji z PKM. Komisja  
pod przewodnictwem Radnego J. Dudkiewicza opiniowała też projekt uchwały na dzisiejszą 
sesję.  
Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Radny K. Łączkowski poinformował,  
że Komisja Oświaty i Spraw Społecznych nie obradowała w minionym okresie 
Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Radna I. Koźlicka poinformowała, że Komisja Rewizyjna 
obradowała jeden raz oraz że kontynuowała kontrolę w spółce LARG. 
 

Informacje Radnego Powiatowego. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Radny Jerzy Świerkowski poinformował, że budżet 
powiatu poznańskiego wynosi 600 mln zł, z tego na drogi powiat przeznacza 126 mln zł,  
z czego na inwestycje, ponad 90 mln zł. Przekazał, że w zarządzie powiatu jest 699,222 m dróg 
na terenie siedemnastu gmin. Jesteśmy jedną z gmin, która ma mało dróg powiatowych  
(około 20 km). Przekazał również informację, że powiat wspiera zabytki przeznaczając  
na to w roku 2024 - 2,5 mln zł, a środki na ten cel można uzyskać składając wniosek  
do powiatu. Powiat przeznacza również środki na transport zbiorowy (PKS, PKM)  
w kwocie prawie 4 mln zł, na szkoły - ponad 157 mln zł. Ze środków powiatu wspomagane  
są również jednostki OSP. Jednostkom tym powiat przekazuje urządzenia oraz środki 
wyposażenia osobistego strażaków (po kilka tysięcy złotych na jednostkę).  
Na tzw. „Janosikowe” powiat poznański przeznacza ponad 72 mln zł rocznie. Na stowarzyszenia 
ponad 1 mln zł, na pomoc społeczną - ponad 20 mln zł, na Powiatowy Urząd Pracy  
ponad 24 mln zł, na kulturę - 5,5 mln zł. Powiat współfinansuje również budowę Teatru 
Muzycznego (na podstawie umów podpisanych z wojewodą, marszałkiem i prezydentem 
miasta Poznania) w kwocie 15 mln zł. Radny J. Świerkowski poinformował zebranych,  
że niebawem nastąpi przekazanie terenu budowy ronda na ulicy Jesionowej w Biedrusku. 
Wykonawca został wyłoniony, umowa jest podpisana, rozpoczną się prace,  
których zakończenie przewiduje się do września/października. Poinformował również,  
że trwa procedura związana z budową drogi z Golęczewa do Soboty. Niestety powiat  
nie przewidział środków na dofinansowanie tej inwestycji w roku 2024. Przekazał  
też informację, że uzgodniono koncepcję przebiegu... ścieżki rowerowej z Golęczewa  
do Zielątkowa. Radny J, Świerkowski podał również, że średnia długość dróg w zarządzie 
powiatu przypadająca na jedną gminę to ok. 45 km. 
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Sekretarz Gminy M. Kołodziejczak przedstawił nowego protokolanta. Funkcja ta powierzona 
została Robertowi Nowakowskiemu. 
 
 

Ad. 14. Interpelacje i zapytania Radnych (03:06:17*). 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak poinformował, że grupa radnych  
z Klubu Gmina Obywatelska Suchy Las składała interpelację i jest na nią odpowiedź Pana Wójta 
(dostępna na BIP). Wszyscy radni otrzymali ją również pocztą elektroniczną. Interpelacja 
dotyczyła zestawienia wniosków o warunki zabudowy.  
 

Ad. 15. Wolne głosy i wnioski (03:07:03*). 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak przypomniał, że zarówno osoba 
zadająca pytania jak i odpowiadająca mają na wypowiedź 3 minuty. Poinformował,  
że na ostatniej sesji zadał pytanie Panu Wójtowi, dotyczące wymiany oświetlenia starego typu 
na parkingu gminnym w Biedrusku. Mimo braku odpowiedzi, oświetlenie, zostało wymienione 
za co Radny R. Banaszak podziękował. Drobne zastrzeżenia zgłaszane przez mieszkańców, kąta 
padania światła, zostały przekazane do Referatu Komunalnego. Poinformował również,  
że w imieniu mieszkańców Osiedla Jesionowego, złożył do Wicewójta Gminy Ilony Ciok, pismo 
dotyczące możliwości obsadzenia bluszczem (jeszcze na koszt dewelopera) płotu betonowego.  
Zastępca Wójta Gminy Suchy Las I. Ciok potwierdziła, że wniosek wpłynął. Przekazała,  
że jest zgoda gminy oraz poinformowała, że przypomni kierownikowi referatu, żeby odpisał  
na to pismo. 
Radny Z. Hącia skierował pytanie do Wiceprzewodniczącego Rady Powiatu, J. Świerkowskiego: 
dlaczego powiat nie dba o drogę (fragment drogi powiatowej między „jedenastką”, a stacją 
kolejową), przy rowach rosną chwasty. Podniósł również kwestię odśnieżania dróg 
powiatowych. Wyraził opinie, że najlepiej by było, gdyby prace te wykonywał Zakład 
Gospodarki Komunalnej na zlecenie i za pieniądze powiatu. Radny Z. Hącia zadał również 
pytanie Pani Wicewójt: kiedy zostanie ogłoszony konkurs na remonty zabytków na terenie 
naszej gminy oraz kiedy zostanie rozstrzygnięta sprawa budowy parkingu na ulicy Kościelnej  
w Chludowie. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak poinformował, że na sali  
jest ośmioro Radnych i jeżeli kolejny Radny opuści salę, obrady będą musiały być przerwane, 
gdyż nie będzie kworum. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu w Poznaniu Radny Jerzy Świerkowski przekazał 
informację, że Zarząd Dróg Powiatowych stoi na stanowisku, żeby Gmina Suchy Las wzięła 
w zarząd odcinek drogi, o którym mówił Radny Z. Hącia. Umowa jest dyskusyjna, 
niekompletna. Radny J Świerkowski przypomniał, że na spotkaniu z Wicestarostą stwierdził,  
że to absurdalna sytuacja, żeby nie było można zawrzeć porozumienia między urzędami,  
kto ma wykonywać te prace. Powiat stał na stanowisku, że nie będzie robił przetargu  
i nie będzie wpuszczał na plac budowy, bo to niebezpieczne i w przypadku, gdy się coś 
wydarzy, kwestią do rozstrzygania będzie, kto jest za to odpowiedzialny. Radny J. Świerkowski 
zasugerował, że prace te można było zlecić wykonawcy, który wykonuje prace kanalizacyjne, 
drogowe. Poruszył również kwestię mało precyzyjnych umów. Przypomniał, że w roku 
ubiegłym, chwasty na wspomnianym odcinku usunął ZGK, ale tylko dlatego, że tamtędy jechał 
Obraz Matki Boskiej z Wargowa. W kwestii zimowego utrzymania dróg, Radny J. Świerkowski 
oznajmił, że drogi powiatowe na terenie naszej gminy (z wyłączeniem Biedruska) utrzymuje 
Zakład Gospodarki Komunalnej. Są to drogi w tzw. „drugim standardzie”, ale są też drogi  
w trzecim i czwartym. Przekazał, że decyzję o wyjeździe podejmuje człowiek z zarządu, pełniący 
dyżur całodobowy. W umowie widnieje zapis, że w ciągu godziny od informacji, zespół 
odśnieżający powinien wyjechać z bazy. Zaznaczył też, że powiat nie ma zleconych ścieżek 



25 
 

rowerowych przy drogach powiatowych. Wprawdzie jest to tylko odcinek prowadzący do PKM, 
ale nie ma go w umowie, tylko na osobnym zleceniu.   
Zastępca Wójta Gminy Suchy Las I. Ciok poinformowała, że konkurs na zabytki, przewidywany 
jest prawdopodobnie na sesję lutową, a jeśli chodzi o parking w Chludowie, to zgodnie  
z ubiegłorocznymi ustaleniami trwa w tej chwili procedura projektowa.  
Sołtys Wsi Zielątkowo Wiesława Rodowska zapytała o podłączenie do Internetu 
światłowodowego na terenie Zielątkowa. Oznajmiła, że we wsi jest około 30 chętnych, 
na ulicach: Akacjowej, Wyżykowskiej, Słonecznej, Wspólnej, Szkolnej, Cyprysowej, Sportowej, 
Wichrowej, Morwowej, Krętej, Kasztanowej i Dworcowej. Przypomniała, że na zebraniu 
wrześniowym, Pani Wicewójt powiedziała, że we wrześniu jest przewidywane ogłoszenie 
wyników naboru na dofinansowanie ze środków centralnych na ten cel. Zaznaczyła też, 
że to sprawa bardzo istotna dla mieszkańców. 
Zastępca Wójta Gminy Suchy Las I. Ciok poinformowała, że gmina nie jest jeszcze gotowa  
na przekazanie pełnej informacji. Natomiast sytuacja sprawiła, że prowadzone są rozmowy  
z GCI w zakresie projektowania i wykonawstwa. Wykonywana jest analiza możliwości 
technicznych i finansowa. Pani Wicewójt poinformowała, że jest w posiadaniu oferty z GCI, 
natomiast trwają prace nad finansowaniem tego projektu. Wspomniała również o tym,  
że z budżetu są przeznaczone środki na budowę monitoringu oraz że gmina będzie się  
w obu sprawach kontaktować z mieszkańcami Zielątkowa.  
Radna A. Ankiewicz w nawiązaniu do tematu poinformowała, że Orange Polska (29 grudnia) 
podpisała umowę na budowę sieci szerokopasmowych w ramach Krajowego Planu Odbudowy. 
Zasugerowała, że warto to sprawdzić, ponieważ inwestycje mają być również w naszej gminie. 
Radna A. Ankiewicz oznajmiła, że droga od węzła Złotkowo do Soboty, gdzie również jeżdżą 
nasi mieszkańcy, w sobotę 20 stycznia, nie była wcale odśnieżona. Wspomniała, że bardzo 
wyraźnie widać, które drogi obsługuje powiat, a które ZGK. Poddała w wątpliwość sensowność 
zlecania tak wielkiego obszaru (powiat) jednej spółce. Radna A. Ankiewicz zaprosiła do wzięcia 
udziału we wszystkich wydarzeniach związanych z Wielką Orkiestrą Świątecznej Pomocy. 
Poinformowała, że w gminie są trzy sztaby główne: w Suchym Lesie, Chludowie i Biedrusku,  
że będą też imprezy w Jelonku, na Osiedlu Grzybowym, w Złotkowie, ale też poza granicami 
gminy (w Kiekrzu, w Strzeszynku). Przekazała również informację, że wszystkie przedszkola  
z Suchego Lasu i ze Złotnik spotkają się w Centrum Kultury w godzinach 11:00 - 13:00,  
po południu odbędzie się część sportowa organizowana przez Fit Athleticę, a całość zakończy 
się koncertem zespołu AudioFeels i wspólnym odtańczeniem poloneza. Ogłosiła również,  
że Gmina Tarnowo Podgórne zaprosiła wszystkie gminy ościenne do akcji tańczenia poloneza  
i ustanowienia rekordu największej ilości osób tańczących poloneza, ponieważ polonez został 
uznany w ubiegłym roku przez UNESCO za nasz taniec narodowy. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak poinformował, że w imieniu 
mieszkańców Biedruska złożyłem skargę do ZDP, na działanie firmy, która odśnieża drogi 
powiatowe. Poddał w wątpliwość sens odśnieżania wszystkich dróg powiatowych przez jedną 
firmę (z Łubowa)., Oznajmił, że 15 stycznia odebrał 38 telefonów związanych z tematem 
odśnieżania drogi, że mieszkańców nie obchodzi, która droga jest w czyim zarządzie,  
a pretensje kierowane są do Gminy Suchy Las, a nie do ZDP. Przypomniał, że w dniach 14-15 
stycznia wysyłane były alerty ostrzegawcze, że będzie gołoledź, będą opady, będą niskie 
temperatury, a służby drogowe nie wyciągnęły żadnych wniosków i nie przygotował się  
do działania.  
Radny G. Słowiński przekazał, że ulica Złotnicka również nie wyglądała najlepiej, a czarny asfalt 
zaczynał się dokładnie w miejscu, gdzie stoi tablica „Poznań wita”. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu w Poznaniu Radny Jerzy Świerkowski poinformował,  
że w ZGK są pełnione dyżury. Zaznaczył, że pracownicy czekają w pełnej gotowości na sygnał, 
ale osoba odpowiedzialna z powiatu musi zlecić wykonanie zadania, bo inaczej powiat  
nie zapłaci za usługę. Oznajmił, że do dzisiaj nie jest załatwiona sprawa przekazania  
z powrotem drogi (Złotkowo -Sobota) Zarządowi Dróg Powiatowych. Oznajmił tez, że zlecanie 
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odśnieżania dróg powiatowych odbywa się w trybie przetargowym, a jedynym kryterium  
jest cena usługi. Stwierdził, że po interwencjach można ewentualnie próbować rozwiązać 
umowę z wykonawcą z powodu nienależytego wykonania usługi. Jako przykład procedury 
przetargowej, w której jedynym kryterium jest cena, Radny J. Świerkowski podał przetarg  
na koszenie poboczy, gdzie zaproponowano cenę 6-7 groszy za metr kwadratowy, a realna 
cena powinna się kształtować na poziomie 40-50 groszy i to przy drogach, gdzie nie ma dużo 
infrastruktury (słupy, znaki). Radny J. Świerkowski zasugerował, że utrzymaniem dróg 
powiatowych może zając się ZGK w Suchym Lesie, na podstawie zlecenia z powiatu.  
Przewodnicząca Zarządu Osiedla Suchy Las Sylwia Szenk poinformowała, że w 2023 roku, 
Rada Gminy w Suchym Lesie podjęła uchwałę w sprawie nadania rondu zlokalizowanym  
u zbiegu ulicy Sucholeskiej, Powstańców Wielkopolskich i Perłowej w Suchym Lesie, nazwy 
Rondo im. Zenona Pilarczyka. Jest to gest mający na celu upamiętnienie postaci, niezwykłej, 
zasłużonej postaci dla naszej miejscowości i gminy. Zaprosiła Radnych i mieszkańców  
na uroczyste otwarcie ronda i odsłonięcie tablicy poświęconej Zenonowi Pilarczykowi,  
które odbędzie się 26 lutego 2024 roku, o godzinie 16:00. Dzień 26 lutego nie jest datą 
przypadkową, to dzień urodzin Zenona Pilarczyka, dlatego została wybrana ta data.  
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny T. Sztolcman przekazał, że na podstawie 
obserwacji, wysnuł wniosek, że przez pierwsze dwa dni opadów śniegu, drogi posypywano 
piaskiem, a dopiero kolejnego dnia ilość soli w mieszance się zwiększyła. Zwracają się  
do Pani Wicewójt oznajmił, że rów na ulicy Szkolnej, wykonany przez ZGK, po ostatnich 
opadach nie spełnia swojej funkcji. Stwierdził, że częściowo winę za to ponoszą firmy 
wykaszające trawę. Stwierdził, że rów jest teraz o wiele płytszy, przepusty się zapychają. 
Wskazał na fakt, że sytuacja taka może powodować niebezpieczeństwo (wylanie się wody  
z rowu, jej zamarznięcie). Zasugerował, że rów wymaga czyszczenia. Następnie poprosił Panią 
Wicewójt, o wskazanie konkretnych lokalizacji przystanków, na które są podpisane umowy.  
Oznajmił, że posiada informacje, iż właściciele nieruchomości byli otwarci na wydzierżawienie 
gminie fragmentów gruntu pod przystanki, pod warunkiem jednak, że możliwe będzie 
wypowiedzenie takiej umowy dzierżawy. Wspomniał, że są to działki budowlane,  
które być może w bliższej, bądź dalszej perspektywie będą do sprzedaży, a usytuowanie przy 
nich przystanku, może wpłynąć na cenę działki. Przypomniał, że propozycja gminy  
nie przewidywała okresu wypowiedzenia, albo był on bardzo długi, co powodowało trudności 
w negocjacjach i podpisywaniu umów. Skierował do Pani Wicewójt pytanie, czy coś się w tym 
temacie zmieniło. Następnie Wiceprzewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny T. Sztolcman 
poruszył temat ulicy Wichrowej. Zaznaczył, że projekt jest gotowy od niemal roku. Wyraził 
nadzieję, że istnieją w tym temacie jakieś wiążące ustalenia i że przetarg na te inwestycję 
będzie niebawem ogłoszony. Następnie zadał pytanie Pani Wicewójt, czy spółka Aquanet 
projektuje wodociąg w ulicy Pogodnej i poprosił o odpowiedź pocztą elektroniczną.  
Poprosił też o potwierdzenie, że koncepcja ścieżki rowerowej Golęczewo - Zielątkowo,  
którą Radni omawiali podczas spotkania w Golęczewie jest aktualna. Następnie nawiązał  
do pisma wysłanego do Starosty Poznańskiego w temacie świateł spowalniających ruch  
w Zielątkowie. Wyraził swoje zaniepokojenie faktem, że raporty kontroli bezpieczeństwa ruchu 
drogowego uzasadniają potrzebę budowy sygnalizacji świetlnej zapewniającej bezpieczne 
przekraczanie jezdni przez pieszych. Zwrócił uwagę na to, że światła mają być narzędziem,  
nie dla bezpiecznego przekraczania jezdni przez pieszych, a dla spowolnienia ruchu. Wyraził 
opinie, że światła są narzędziem, a nie celem bezpiecznego przekraczania drogi przez pieszych. 
Kolejną sprawą poruszoną przez Wiceprzewodniczącego Rady Gminy Suchy Las Radnego  
T. Sztolcmana, była kwestia kolejnych transzy dotacji, związanych z wynikiem frekwencyjnym  
w ostatnich wyborach. Zapytał, czy wojewoda wywiązuje się z płatnościami z tego tytułu.  
Zastępca Wójta Gminy Suchy Las I. Ciok nawiązując do wyniku frekwencyjnego w wyborach 
oznajmiła, że gmina jest również mocno zainteresowana tym tematem. Oznajmiła, że niestety 
nawet straże pożarne jeszcze nie dostały środków z tego tytułu, co potwierdziły rozmowy  
z OSP. Pani Wicewójt poinformowała, że gmina nie posiada potwierdzenia oficjalnej listy 
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wydatków, które będą kwalifikowane do puli związanej z ochroną środowiska (pula związana  
z wyposażeniem remiz była precyzyjnie określona). Wyraziła nadzieję, że przyjęcie budżetu 
krajowego spowoduje, że płatności będą realizowane oraz że nikt nie zmienił zdania  
w ich temacie. Odnośnie świateł w Zielątkowie oznajmiła, że czasami zapisy w projekcie muszą 
brzmieć w sposób właściwy do tego, aby mógł być zrealizowany. Następnie Pani Wicewójt 
nawiązała do tematu zatwierdzenia przez powiat, koncepcji ścieżki rowerowej Golęczewo-
Zielątkowo. Oznajmiła, że projektu wykonawczego jeszcze nie ma. Poinformowała,  
że jest to ZIT 2025, czyli zaprojektuj i wybuduj w 2025 roku. Potwierdziła projektowanie  
przez spółkę Aquanet wodociągu w ulicy Pogodnej. Termin zakończenia projektu planowany 
jest na wrzesień tego roku, natomiast wykonanie nastąpi w drugim-trzecim kwartale 
przyszłego roku (jeżeli nie wystąpią trudności). Następnie przekazała informację,  
że w związku z uwolnieniem opłat, spółka Aquanet dostała zgodę na podniesienie stawek  
oraz że jest szansa, że w ulicy Wichrowej zostanie wybudowany wodociąg i kanalizacja 
sanitarna jednocześnie, a spotkanie w celu potwierdzenia tych inwestycji zaplanowane jest  
na 5 lutego. Następnie Pani Wicewójt przekazała informację o działkach,  
przy których planowane są wiaty przystankowe. Wymieniła działki o numerach: 15/3, 24/17, 
280/8, 281/8, których właściciele godzą się na podpisanie umów. W kwestii wypowiadania 
umów przez właścicieli działek, Pani Wicewójt nie posiada wystarczających informacji,  
żeby odpowiedzieć na pytanie. Zaznaczyła, że gmina będzie musiała ponieść koszty,  
więc umowy muszą być odpowiednio długie, w przeciwnym wypadku, gmina będzie szukała 
innych miejsc. W temacie rowu przy ulicy Szkolnej, Pani Wicewójt poinformowała, że osoba 
zajmująca się tym tematem w powiecie, zobowiązała się przyjechać na miejsce, uprzednio 
powiadamiając o tym. Aktualnie ze względu na złe warunki pogodowe, mimo monitów,  
do takiej wizyty nie doszło. Następnie zadała pytanie Radnemu Powiatowemu, czy powiat 
dofinansuje budowę drogi Golęczewo-Sobota ze ścieżką rowerową, jeśli będą dofinansowania 
zewnętrzne na ten cel.  
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny T. Sztolcman zadał pytanie Pani Wicewójt, 
kiedy będą umowy na przystanki i kiedy możemy się ich spodziewać fizycznie. Zapytał również, 
na jakim etapie jest sprawa związana ze światłami spowalniającymi, czy był odzew na pismo 
wysłane do starosty oraz jak będzie wyglądała procedura.  
Zastępca Wójta Gminy Suchy Las I. Ciok oznajmiła, że na pierwsze pytanie nie odpowie,  
nie wie jak wygląda kwestia wypowiedzeń. Potwierdziła, że gmina jest w posiadaniu projektu 
świateł w Zielątkowie, że jest zgoda oraz że gmina zajmie się tą sprawą. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu w Poznaniu Radny Jerzy Świerkowski poinformował,  
że nie ma przepisów, które mówią o budowaniu sygnalizacji świetlnej w celu spowolnienia 
ruchu. Budowa przejść dla pieszych to spowoduje. Następnie odniósł się do tematu rowów 
informując, że pokosy są zbierane. Przekazał informację, że będzie w tym temacie prowadził 
rozmowy, żeby zapewnić właściwą przepustowość rowów. Zaapelował też do mieszkańców  
o ostrożną jazdę w trudnych, zimowych warunkach oraz o zachowanie odpowiedniej 
prędkości, dostosowanej do pogody i warunków drogowych. Wyjaśnił, że przy temperaturze -
12oC, mieszanka piasku i soli nie spisuje się tak dobrze, jak się tego oczekuje. Poinformował,  
że istnieje nowa forma stosowania soli - w tabletkach. Przekazał również informację,  
że prowadził rozmowy z prezesem spółki Aquanet, na temat modernizacji i rozbudowy 
oczyszczalni w Chludowie. Padła propozycja rozbudowy obecnej oczyszczalni. Stwierdził,  
że zalewanie oczyszczalni jest wynikiem tego, że z części posesji, do kanalizacji sanitarnej 
odprowadzane są wody opadowe. Wskazał na pilną potrzebę rozbudowy oczyszczalni,  
gdyż budowa kanału ciśnieniowego sanitarnego w najbliższych latach jest nierealna. Na pytanie 
Pani Wicewójt, dotyczące dofinansowania z powiatu budowy drogi Golęczewo-Sobota, 
Radny J. Świerkowski odpowiedział w sposób następujący: jak będą środki i jak będą przyznane 
dofinansowania zewnętrzne, to powiat na pewno dołoży, by tą inwestycję wspomóc. 
Radna J. Pągowska poinformowała, że Komisja Budżetowa otrzymała pismo od mieszkańców 
Golęczewa, z ulicy Akacjowej, z prośbą o sprawdzenie, czy w budżecie Referatu Komunalnego 
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znajdują się środki, na poprawę jakości nawierzchni ulicy Akacjowej, choćby płytami 
betonowymi, ponieważ droga ta jest w fatalnym stanie, a leży w gęsto zaludnionym terenie  
i służy wielu mieszkańcom. Skierowała również pytanie do Radnego Powiatowego, czy wniosek 
na budowę chodnika wzdłuż ulicy Bogusławskiego znalazł się w budżecie powiatu 
(w tle: nie przeszedł). Radna J. Pągowska wyraziła żal z tego powodu i przytoczyła opowieść  
o tym, jak pomagała osobie na wózku inwalidzkim, pokonać zaspy na ulicy Bogusławskiego. 
Stwierdziła, że to karygodne, że tak wygląda możliwość dotarcia osoby niepełnosprawnej  
do własnej posesji.  
Zastępca Wójta Gminy Suchy Las I. Ciok oznajmiła, że pismo w sprawie ulicy Akacjowej dotarło 
również do urzędu i obecnie analizowane są różne warianty rozwiązania tego problemu. 
Oznajmiła, że jeśli gminie zabraknie środków na ten cel, to zwróci się do Rady  
o ich zwiększenie, w celu poprawy jakości nawierzchni w ulicach: Akacjowej, Jesionowej  
i Pszczelarskiej.  
Radna I. Koźlicka poinformowała, że w niedzielę (28 stycznia) od godziny 14.30 do 19.30,  
pod auspicjami Centrum Medycznego CERTUS zorganizowany będzie kącik zdrowia,  
w którym Radna I. Koźlicka będzie wykonywać analizy składu ciała. Będzie również 
pielęgniarka, która będzie wykonywać pomiary poziomu saturacji, ciśnienia, tętna. Akcja 
wpisuje się w tegoroczny temat przewodni WOŚP związany z pulmonologią. Radna I. Koźlicka 
zachęciła do wzięcia w niej udziału. Następnie skierowała pytanie do Pani Wicewójt, 
czy mieszkańcy mogą liczyć na to, że zostanie wymalowana ścieżka, która doraźnie poprawi 
bezpieczeństwo przejazdu rowerem, w jednokierunkowej ulicy Ptasi Zaułek. Zaznaczyła,  
iż zdaje sobie sprawę, że w najbliższym czasie nie będzie tam kontynuacji istniejącej ścieżki 
rowerowej (budowy), więc może chociaż oddzielenie fragmentu jezdni przeznaczonego  
do ruchu rowerowego wchodziłoby w rachubę, jako rozwiązanie tymczasowe. 
Zastępca Wójta Gminy Suchy Las I. Ciok oznajmiła, że ponieważ zmieniła się sytuacja 
finansowania budowy - kontynuacji istniejącej już ścieżki, temat rozwiązania tymczasowego  
w postaci jej wymalowania, będzie podjęty, gdy warunki atmosferyczne ulegną poprawie  
i będzie to możliwe do wykonania. 
Radna J. Radzięda pogratulowała ZGK-owi za sprawne utrzymanie zimowego stanu dróg  
na terenie gminy. Przychyliła się do prośby Pani Wicewójt, żeby przypominać mieszkańcom  
o tym, żeby nie zastawiać pasa drogowego, co pozwoli na sprawne wykonywanie prac 
związanych z utrzymaniem dróg, a także pozwoli uniknąć szkód w pojazdach, mogących 
ewentualnie powstać w trakcie ich trwania. Następnie przekazała informację, że w trosce  
o zwierzęta, przeprowadziła rozmowę z prezesem ZGK, na temat ewentualnej szkodliwości 
tabletek z soli dla nich. Przekazała również informację o gotowości ZGK do sprzątania ulic, 
jednakże ze względu na niesprzyjające warunki atmosferyczne, realizacja tego zadania została 
tymczasowo wstrzymana. Radna J. Radzięda jako opiekunka Młodzieżowej Rady Gminy 
zaprosiła na trzecią sesję Młodzieżowej Rady Gminy (2 lutego o godzinie 18:00). Następnie 
zadała pytanie Pani Wicewójt: czy gmina podpisała już na 2024 rok umowy ze strażakami,  
z komendantem gminnym, z naczelnikami oraz kierowcami, a jeśli nie, to czy gmina rozważa 
zweryfikowanie stawek, które oferuje strażakom? Poinformowała, że są one niskie i od lat  
nie były waloryzowane. Zasugerowała też, że jeśli umowy nie są podpisane, to być może warto 
byłoby to sprawdzić.  
Zastępca Wójta Gminy Suchy Las I. Ciok odpowiadając na pytanie Radnej J. Radziędy 
oznajmiła, że umowy są prawdopodobnie podpisane, a stawki w nich zastosowane są zgodne 
ze stawkami z uchwały. Zobowiązała się jednocześnie do potwierdzenia tych informacji. 
Radna A. Ankiewicz oznajmiła, że jest Jej niemiernie przykro, że powiat przez 5 lat nie znalazł 
środków na odcinek 300 metrów chodnika w ulicy Bogusławskiego. Wyraziła opinię,  
że to skandal, iż w ulicy, na której występują łuki, jest sygnalizacja świetlna i skrzyżowanie,  
nie ma do tej pory chodnika. Oznajmiła, że już nigdy nie uwierzy w przyrzeczenia,  
że coś zostanie zrobione jak zostaną wolne środki. Wyraziła pogląd, że w powiecie widocznie 
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nie zostają takie środki, ponieważ nie robi się nawet takich drobnych rzeczy, które są niezwykle 
ważne dla osób z niepełnosprawnościami. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak zadał pytanie, do kiedy  
i w jaki sposób, urząd dostarczy mieszkańcom decyzje o wymiarze podatku.  
Czy odbędzie się to za pośrednictwem Poczty Polskiej, czy ewentualnie innym sposobem. 
 
Sekretarz Gminy M. Kołodziejczak odpowiadając na pytanie oznajmił, że na terenie Gminy 
Suchy Las, Poczta Polska nie będzie doręczała decyzji. Poczta Polska doręcza decyzje  
do właścicieli nieruchomości, którzy podają adresy korespondencyjne poza terenem gminy. 
Poinformował również, że decyzją Wójta Gminy, decyzje o wymiarze podatku będą 
dostarczane przez sołtysów (bo posiadają odpowiednie uprawnienia do takich czynności),  
albo przez pracowników urzędu, a proces doręczania rozpocznie się w najbliższych dniach.  
Radny J. Dudkiewicz poinformował, że prowadzone były rozmowy z Zarządem Dróg 
Powiatowych, na temat zimowego utrzymania dróg oraz wykaszania roślinności  
na ich poboczach. Wyraził pogląd, że jest pewnego rodzaju błąd systemowy. Oznajmił,  
że otrzymał informację, iż ZDP nie będzie zwiększał częstotliwości koszenia, ponieważ istnieją 
regulacje wewnętrzne w tym zakresie. Radny J. Dudkiewicz stwierdził, że coś trzeba zmienić,  
bo ten temat pojawia się cyklicznie, od wielu lat. Następnie zadał pytanie Pani Wicewójt,  
o moduł rdzeniowy zlokalizowany na skrzyżowaniu ulic Sowiej i Muchomorowej. Poprosił  
o szybką odpowiedź, gdyż mieszkańcy są bardzo zainteresowani zwiększeniem przepustowości 
sieci światłowodowej. 
Zastępca Wójta Gminy Suchy Las I. Ciok odpowiadając na pytanie oznajmiła, 
że GCI potwierdziło zakończenie przebudowy wspomnianego modułu oraz że moduł ten, 
posiada już pełną moc przesyłową. Konieczne są teraz podłączenia poszczególnych 
mieszkańców do niego. Oznajmiła również, że GCI wykona to zadanie najszybciej  
jak to możliwe, uzależnione to jest jednak od warunków pogodowych. Pani Wicewójt 
zobowiązała się poprosić GCI, żeby umieściło stosowną informację na swojej stronie 
internetowej. Oznajmiła też, że informacja o zwiększonej przepustowości sieci,  
pojawi się również na stronie internetowej gminy. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu w Poznaniu Radny Jerzy Świerkowski poinformował,  
iż w powiecie przyjęto, że drogi powiatowe są koszone dwa razy w roku i to się nie zmieni. 
Radna J. Radzięda oznajmiła, że mieszkańcy mogą nie wiedzieć, które kompetencje są czyje 
i do kogo się zgłaszać. Natomiast skargi Radnych dotyczące tego, że powiat słabo realizuje 
utrzymanie dróg, nie realizuje odpowiednio zadania utrzymywania poboczy, powinniśmy 
kierować prosto do powiatu, a niekoniecznie do radnego, który ewentualnie może to przekazać 
na sesji. Wyraziła nadzieję, że stanowisko Rady Gminy przekazywanym do powiatu, będzie 
odnosiło większy efekt, niż długie dyskusje z przedstawicielem powiatu na sesji Rady Gminy. 
 

Ad. 17. Zamknięcie sesji (04:14:30*)  
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las Radny R. Banaszak upewniwszy się, że dyskusja 
dobiegła końca, podziękował wszystkim zgromadzonym i widzom za udział w sesji  
i zamknął LXVI sesję Rady Gminy Suchy Las VIII kadencji. 
 
 
 
sporządził:  Przewodniczący Rady  
Robert Nowakowski  Gminy Suchy Las 
 Radosław Banaszak  
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* znaczniki czasowe odnoszą się do nagrania audio-video. 


